
 

جوانان و نوجوانان ايرانى بايد تاريخ ساز باشند
 آستان  توليت آستان قدس رضوى در آيين افتتاحيه «هفت روز در بهشت» نخستين دوره توليت آستان قدس رضوى در آيين افتتاحيه «هفت روز در بهشت»: 

اردوهاى معرفتى نوجوانان سراسر كشور گفت: صالح بودن به تنهايى كافى نيست و انسان 
براى رستگارى، بايد مصلح هم باشد. حجت الاسلام والمسلمين سيد ابراهيم رئيسى افزود: 

 ............ صفحه 3مقدمه رسيدن به صلاح و فلاح اين است كه انسان به ...

فغانى
داور نبردهاى تاريخى

امت اسلام بايد به مقابله 
با حملات بى سابقه آمريكا برخيزد

12 8
قضاوت رده بندى جام جهانى به ايرانى ها رسيد رهبر انصاراالله در جمع راهپيمايان يمنى

رمانى عليه 
فساد پهلوى

14
گفت وگو با على اكبر والايى به بهانه انتشار «خلوت مدير»
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 ............ صفحه 4

 رئيس جمهور آمريكا مدعى شد ايران بزودى با او تماس خواهد گرفت! 

خيال خام ترامپ براى تحميل مذاكره جديد

قدس از راهكارهاى
تمركز زدايى ثروت و 

كاهش شكاف طبقاتى 
گزارش مى دهد

سه گام 
مالياتى 

براى توزيع 
عادلانه درآمد 

 سياست  رئيس جمهور آمريكا روز پنجشنبه در كنفرانس خبرى خود در اجلاس سران 
ناتو در پاســخ به «بى بى سى فارســى» گفت: «تنش ميان ما و ايران ممكن است اندكى 
افزايش يافته باشد، اما ايرانى ها اكنون در مقايسه با گذشته با احترام بيشترى با ما رفتار 
مى كنند. ايران اكنون مشــكلات زيادى دارد و آن ها با مشكلات اقتصادى زيادى روبه رو 
هستند و اقتصاد آن ها در حال سقوط است و من اين را مى توانم به شما بگويم كه آن ها در 
نهايت در نقطه مشخصى با من تماس خواهند گرفت و درخواست توافق خواهند كرد و ما 
توافق خواهيم كرد. آن ها اكنون در رنج بسيارى هستند.» اما چه چيزى موجب شده است 

كه دونالد ترامپ چنين ادعايى را...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
دكتر حسن سبحانى

يكى از بحث هاى امروز وچالش اقتصاد ما موضوع ماليات بر ارزش افزوده است. 
در اين راســتا بايد اذعان كرد كه محل تأمين هزينه هاى دولت ها منطقاً بايد از 
درآمدهاى مالياتى باشــد كه از مردم تحت عناوين مختلف دريافت مى شود، به 
نحوى كه بتوان بين هزينه هاى دولتى وميزان مالياتى كه براى تأمين مالى آن ها 

گرفته مى شود، رابطه اى برقرار كرد...

ماليات بر ارزش افزوده اصلاح شود

 ............ صفحه 4

 ............ صفحه 7

ارتش سوريه در ميان 
استقبال مردم به منطقه 

شروع درگيرى ها وارد شد

آزادى كامل
«درعا»

پس از 7 سال

در پى اظهارات علوى مبنى 
بر عدم برخورد با متخلفان 

اقتصادى صورت گرفت

تذكر جدى 
رهبر انقلاب

به وزير اطلاعات
 ............ صفحه 8 ............ صفحه 2

زائران و مجاوران حريم رضوى 
ياد شهداى گوهرشاد را 

گرامى داشتند
دختران انقلاب

در مانور 
عفاف و حجاب

 ............ صفحه 2 قدس خراسان

:امام على
چيزى را كه نمى دانى 

مگو و بلكه تمام 
آنچه را هم كه مى دانى 
مگو؛ زيرا  خداوند بر 
اندام هاى تو احكامى را 

واجب كرده كه روز 
قيامت به آن ها بر تو 

حجت مى آورد. 
 نهج البلاغه - حكمت 382

ديدار جانبازان حزب االله لبنان با رهبر معظم انقلاب
 ............ صفحه 2
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

برنامه موشكى ايران كاملاً متعارف و دفاعى است  ايسنا: سخنگوى وزارت خارجه در واكنش به بيانيه نشست سران كشورهاى عضو ناتو، گفت: برنامه موشكى ايران نه تنها ناقض 
قطعنامه 2231نيست، بلكه كاملاً متعارف و دفاعى است. بهرام قاسمى خاطرنشان كرد: ايران همچون تمام كشورهاى مستقل جهان حق برخوردارى از تمامى برنامه هاى متعارف نظامى - دفاعى 
براى دفاع از منافع، مردم و كيان كشور خود را داراست و قطعاً اين گونه ابراز نگرانى هاى بى مورد تأثيرى بر سياست ايران در حفظ، توسعه و تقويت توان و برنامه دفاعى موشكى نخواهد داشت.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 اخبار  مراســم عبادى- سياســى نماز 
جمعه، ديروز با حضور اقشار مختلف مردم 
و مســئولان در مصلاها و مساجد سراسر 

كشور برگزار شد.
درخواســت از مســئولان براى در پيش 
گرفتن مديريت جهادى در راســتاى حل 
مشــكلات اقتصادى مردم، ايستادگى در 
مقابل توطئه هاى دولت آمريكا، كم شدن 
فاصله ميان مردم و مســئولان و پرهيز از 
سياســى كردن مسئله عفاف و حجاب، از 
جمله موضوعاتى بود كه از ســوى امامان 

جمعه مورد تأكيد قرار گرفت. 

 استقلال بانك مركزى حفظ شود
امام جمعه موقت تهران در خطبه هاى نماز 
جمعه اين شــهر با بيان اينكه اكنون كه 
رئيس كل بانك مركزى، پايان حكم خود 
و دوران مديريت خود را تجربه مى كند و 
در آستانه تغيير رئيس كل بانك مركزى 
هستيم، به رئيس جمهور محترم پيشنهاد 
مى دهم براى استقلال بانك مركزى اقدام 
كند، تصريح كرد: تا زمانى كه بانك مركزى 
به عنــوان صندوقــى براى 
تأمين هزينه هــاى دولت و 
مى كند،  نقش  ايفاى  كشور 
بدانيد مشــكلات اقتصادى 
مردم از جمله تــورم، قطعاً 
كنتــرل نخواهــد شــد و 
هيــچ اقتصاددانى، كمترين 

اختلافى با اين نظر ندارد.
حجت الاســلام والمسلمين 
ابوترابى  سيدمحمدحســن 
فرد، با تأكيد بــر اينكه اگر 
نــگاه به قله ها نبــود، امروز 
ملت ايران در اين جايگاه قرار 
نداشــت، ادامه داد: مديران 
اقتصادى كشور ايران بايد به 
اقتصادى  بالنده  قدرت  يك 
در آســيا و نقش آفريــن در 
معادلات اقتصادى جهان تبديل شوند؛ زيرا 
اين ظرفيت، در نظام اسلامى و ملت بزرگ 

ايران وجود دارد. 

 ترس ژنرال هاى آمريكايى
حجت الاسلام والمسلمين محمدباقر فرزانه 
نيز در خطبه هاى نماز جمعه مشهد گفت: 
درباره قدرت نظامى ايــران همين اندازه 
مى دانم كه اگر ژنرال هاى آمريكايى خواب 
جنگ نظامى با ايــران را ببينند از ترس 

مى ميرند.
امام جمعه موقت مشــهد مقدس با اشاره 
بــه دو راهى حملــه نظامى و تشــديد 
تحريم ها براى آمريكا براى رسيدن به ايران 
مطلوبش، ادامــه داد: حمله نظامى راهى 
 است كه آمريكا مى داند كه بسته است و به 
نفعشان نيست؛ بنابراين راه دوم را انتخاب 
كرده اند و سعى مى كنند با تشديد تحريم ها 
و فشارهاى سياسى و اقتصادى به خواسته 

خودشان برسند.

 فاصله با مردم كم شود
خطيب نماز جمعه شيراز نيز با بيان اينكه 
مديران و مسئولان كشور در فضاى فعلى 
جامعه نبايد در وظايف خود سهل انگارى 
كنند و مسائل را پشــت گوش بيندازند، 
اظهارداشت: فاصله مديران و مسئولان با 
مردم بايد كم شود و همه بايد با هم همراه 
شوند كه اگر اين موضوع محقق شود، وضع 

فعلى را با سربلندى پشت سر مى گذاريم.
حجت الاسلام والمسلمين لطف االله دژكام 
در ادامه با قدردانى از راه اندازى ميز خدمت 
بعضى ادارات افــزود: در خدمت به مردم 
نبايد با يكديگر تعارف كنيم، بلكه بايد از 
اعماق قلبمان هر كارى كه مى توانيم انجام 
دهيم و مديران ما در فضاى فعلى جهادى 
به ميــدان بيايند تا مردم تلاش و زحمت 

آن ها را احساس كنند.

 آرزوى ترامپ نقش بر آب مى شود
امام جمعه قم نيــز در خطبه هاى نماز 
جمعه اين شــهر با بيــان اينكه ترامپ 
در ســخنان اخير خود گفت كه منتظر 
هســتيم ايرانى هــا با ما بــه گفت وگو 
بنشــينند، تصريح كرد: دشــمن تلاش 
مى كند چهلمين سالگرد پيروزى انقلاب 
اسلامى برگزار نشــود، اما ملت ايران با 
صبــورى در برابر مشــكلات و وحدت، 
آرزوى ترامــپ را نقش بر آب مى كنند. 
آيت االله عليرضا اعرافى در ادامه تصريح 
كرد: در شــرايطى هستيم كه در زمينه 
آب و بــرق با كمبود روبه رو هســتيم و 
دولت و مسئولان بايد نسبت به مسائل 
حياتى جامعه توجه جدى داشته باشند 
و در جهاد انقلابى امروز بسيج مسئولان 

بسيار مهم است.

 همسو و غيرهمسو نداريم
نيز  ابوالحســن مهدوى  آيت االله ســيد 
اظهارداشت: برخى مى گويند دوره قبل 
كه دولتمردان با شــما همسو بودند چه 
كرديــد، اما نمى دانند كه ما همســو و 
غير همســو نداريم، هنوز اجتماع نماز 
جمعه را نشــناختند، اگر دولتمردان در 
مسير صحيح حركت كنند، حمايتشان 
مى كنيــم، اما اگــر خلاف اين باشــد 

مقابلشان خواهيم ايستاد.

امام جمعه موقت اصفهــان در ادامه با 
اشــاره به موضوع عفاف و حجاب افزود: 
شايسته اســت دختران و نسل نوجوان 
و جوان مــا از ويژگى هاى حجاب بهره 
ببرند؛ بارها گفته شــده است كه رعايت 
حجاب در حد كامل ترين آن، كه چادر 
مشكى اســت يك نوع احترام به حقوق 
مردم اســت، هم آقايان و هم خواهران 
بايد پوشش مناســبى در جامعه داشته 

باشند.

 مسئله بى حجابى را سياسى نكنيم
نماينده ولى فقيه در مازندران نيز با اشاره 
به آغاز هفته عفاف و حجاب و با تأكيد بر 
رعايت اين اصل الهــى در جامعه، گفت: 
متأسفانه مســئله بى حجابى و بدحجابى 
سياسى شده، درحالى كه اين مسئله دينى، 

اخلاقى و اجتماعى است.
آيت االله نوراالله طبرســى در خطبه هاى 
نماز جمعه ســارى با انتقاد از وضعيت 
بدحجابــى و بــى حجابــى در جامعه 
اظهارداشــت: رعايت حجاب و عفاف در 
مصون سازى و پيشگيرى از آسيب هاى 
اجتماعى تأثير بســزايى دارد، به همين 
دليــل بــراى مقابلــه بــا بدحجابى و 
بى حجابى در جامعه بايد فرهنگســازى 

و اقدام جدى صورت گيرد.

امامان جمعه كشور با اشاره به دسيسه هاى آمريكا تاكيد كردند

ايران با صبر و اتحاد، آرزوى ترامپ را نقش برآب مى كند

  براى ما دولت آمريكا هميشــه همان شيطان بزرگ است و ذره اى از كينه ما 
نسبت به اين مظهر فساد و پليدى كم نخواهد شد. 9150000608

  مردم عزيز ايران شما را به امام رضا(ع) قسم فقط كالاى ايرانى بخريد. به خاطر 
خريد كالاهاى خارجى كارخانجات كشور در حال تعطيلى و كارگران زحمتكش 
در حال بيكار شدن هستند! بيكارى يعنى نابودى خانواده ها، فقر، فساد، اعتياد و.... 

9010009087
  دوستان عزيزى كه سيم كارت دائمى همراه اول دارند توجه داشته باشند كه در 
جزئيات صورت حساب آن ها چيزى به اسم خدمات مبتنى بر محتوا كم مى شود؛ 
زيرا مخابرات بدون اطلاع، آن ها را در بعضى برنامه ها عضو كرده و در ازاى ارسال 
پيام هاى تبليغاتى كه از طرف آن برنامه براى آن ها ارسال مى شود مبلغى بين 10 

تا25 هزار تومان بدون اطلاع از حساب آن ها كم مى شود! 9150008521
  بازار كامپيوتر و لپ تاپ اوضاع بســيار بدترى از بازار موبايل داشته و گرانى و 
جنس تقلبى در اين بازار بى داد، مى كند. چرا با گرانفروشــان برخورد نمى شود؟ 

روزنامه قدس لطفاً يك گزارش در اين زمينه تهيه كنيد. 9390005265
 از كنار خبر تلف شــدن گوسفندان صادر شــده به قطر نبايد ساده گذشت، 
چرا در زمان كنونى كه گوشت در كشور كم است 1180رأس گوسفند را صادر 
مى كنند و بعد به خاطر بى تدبيرى، نه به خارج صادر مى شود و نه داخل مصرف 

مى شود؟! 9150008123
 مردم از صداوسيما چه انتظارات بيخودى دارند! وقتى خبرنگار صداوسيما روز 
قبــل از تعطيلات نوروز به خاطر نرفتن دانش آموزان به مدرســه، مقابل منزل 
معلم رفته و آبــروى وى را مى برد، انتظار داريد به جاى پخش اعترافات و گريه 
دو دختر فعال در اينستاگرام؛ اعترافات و گريه هاى اختلاسگران را پخش كند؟ 

 9150003191
 مســئولان قوه قضائيه لطفاً پيگير اهانت زن فاســدى كه جلوى مسجد امام 
صادق(ع) و در شب شهادت اين امام بزرگوار حرمت شكنى كرد، باشيد. تو را به 
خدا جلوى اين اهانت ها را با جديت بگيريد تا اشاعه پيدا نكند. ما منتظر برخورد 

قانون با اين زن فاسد هستيم. 9110006820
 امروز در صف نانوايى بودم شخصى 40 عدد نان تافتون را به قيمت 20 هزار 
تومان خريد و در كيسه اى ريخت، گفتم براى چه مى خواهى گفت براى سگ گله 
مى خواهم كه نان را با شير مخلوط كنم و به سگ بدهم، آيا نان آن قدر بى ارزش 
است كه بايد اسراف شود يا خيلى ارزان است و يا...؟ آيا دولتمردان و مردم روزهاى 

قحطى نان را در اوايل اين قرن به ياد نمى آورند؟9150007109
 چرامؤسسه كاسپين همان الزهراسابق پول هاى ما را نمى دهد تاكى بايد صبر 
كنيم؟ پولمان را لازم داريم، خيلى كارمان ســخت است، خواهش مى كنم كه 

رسيدگى كنيد. 9010008582
 آقاى ظريف مى گويند برجام براى حل مشكلات بانكى نبوده پس براى چه بوده 
چه دردى و گره اى از مملكت و مردم دوا كرد؟ پس معلوم مى شــود برجام فقط 

براى تابعيت فرزندانتان بوده نه براى ميهن و مردم! 9150005240

گناه قاچاق كالاهاى اساسى 
بر عهده كيست؟

رئيس كميسيون اقتصادى مجلس گفته است؛ 
«خبرهايى از صادرات كالاهاى اساسى مردم به 
گوش مى رســد، چون مقرون به صرفه است و 
قاچاق كالاهاى اساسى به موضوع مهم در كشور 
تبديل شده، در حالى كه مايحتاج مردم است.» 
اين را از باب هشــدار و گلايه فرموده اند. حرف 
دقيق و درســتى هم هست. بيشتر هم خواهد 
شد. علت هم چيزى نيست، مگر عملكرد خود 
آقايان، يعنى دولتمردان و سياستگذاران عرصه 

سياست و اقتصاد اين مملكت.
با تأسف اغلب وقتى تصميمى گرفته مى شود، 
به عواقب آن فكر نمى كنند. اين در حالى است 
كه حتى اعلام برخى تصميمات مى تواند بازار 
را بهم بريزد، چه رســد به عملى شدن آن ها. 
تصميمات و اظهارنظرهاى عجولانه، بلاى جان 
مردم و بويژه فعالان عرصه اقتصادى شده است. 
اقتصادى كه ثبات ندارد، شــبيه شهر و ديارى 
اســت كه امنيت ندارد. هيچ چيز ســر جاى 
خودش نيست. در اين اوضاع نبايد هر مسئول 
ريز و درشتى، هر چه به ذهن مباركش رسيد را 
علنى يا عملى كند. بايد شورايى و مجموعه اى 
باشد تا ابتدا تأثيرات متقابل اين ها را بررسى و 

سپس اجازه نشر يا اعمال را بدهد.
در ماجــراى اعلام دلار دولتــى 4200 تومان 
و حتــى برخى كالاهاى خــاص، كمتر از آن، 
مرتب به عنوان يك ويژگى و حســن از سوى 
دولتمردان با غرور اعلام مى شد كه براى واردات 
كالاهاى اساسى، ارز 4200 تومانى داده مى شود 
و حتى برخى مدعى بودند ارزان تر. خيلى هم با 
غرور اين را اعلام مى كردند. انگار مى خواستند 
بگويند؛ اى مردم؛ ما خيلى هواى شما را داريم، 
ببينيد ارزان ترين دلار را مى دهيم براى واردات 

كالاهاى اساسى، پس غمتان نباشد!
اما معنى دقيق اين رفتار چيست؟ وقتى شما 
عملاً كارى مى كنى كه واردكننده و تاجر حاضر 
در بازار بتواند با قيمتى معادل نصف مبلغ واقعى 
آن كالا را وارد كشــور كند، بــه واقع دارى به 
همه واردكنندگان غيرمستقيم اعلام مى كنى 
كه از ميان تمــام اقلام وارداتــى، واردات اين 
كالاها بســيار با صرفه است و سودى حسابى 
خواهد داشــت. نتيجه تقاضاى واردات هجوم 
مى آورد براى واردات كالاى اساســى و در اين 
ميان، توليدكننده بيچاره اى كه در داخل كالاى 
اساســى را توليد مى كند، نابود مى شود، چون 
قادر نيست كالايش را نصف قيمت بدهد! پس 
مجبور مى شود به فكر صادر كردن آن بيفتد تا 
لااقل خرج و دخلش به نقطه سر به سر برسد، 
اما صادرات كالاهاى اساسى ممنوع است. پس 

ناچار و ناخواسته به قاچاق پناه مى آورد!
اين راه را خود شما جلوى پاى او گذاشته ايد، در 
واقع اين تنها راه را. با اين تصميم بعيد نيست 
(بويژه اگر طولانى شــود) تمام توليدكنندگان 
كالاهاى اساســى در داخل، ورشكسته و محو 
شوند. چطور وقتى چنين تصميمى مى گرفتيد، 
به عواقب آن فكر نكرديد؟... و افسوس كه بايد 
بگويم، اين رفتار در همه امور رايج اســت و نه 

فقط اقتصاد. خداوند عاقبت ما را بخير گرداند.

واكنش دفتر آيت االله علم الهدى 
به برخى اخبار بى پايه و اساس

قدس: به گزارش واحد پاســخ به شــايعات 
اخبــارى   Alamolhoda.com ســايت 
مبنى بر دســتور آيت االله علم الهدى نسبت 
به تخريب مجسمه هاى فردوسى و نبردهاى 
رســتم در پديده شــانديز، در رسانه هاى 

مجازى منتشر شده كه كذب محض است.
در اين اطلاعيه آمده است: در اين سال ها در 
لابلاى شايعات و تخريب هاى عليه آيت االله 
علم الهدى اخبار بى پايه و اساس و مضحك 
و دروغى از اين دســت بطور پراكنده شنيده 
شده است. از جمله دستور آيت االله علم الهدى 
نسبت به تخريب مجسمه هاى فردوسى و آثار 
شــاهنامه در گوشه و كنار شهر مشهد مثل 
ديوار آســتان قدس يا سر درب دانشگاه و يا 
اكنون در پديده شــانديز، يا در جايى شنيده 
شــده كه آيــت االله علم الهدى دســتور به 
ممنوعيت قليان به نهادى داده و يا در جايى 
ديگر دستورى از جانب ايشان براى تخريب 

مغازه يا ساخت ابنيه اى صادر شده است.
اساســا آيت االله علم الهدى به لحاظ مشــى 
و ســبك كارى هيچ ورودى در اين مسائل 
نداشــته و اصلاً توجهى بــه اين موضوعات 
ندارنــد. مردم شــريف مشــهد، مخاطبان 
فرهيخته و فعالان رســانه اى به خوبى واقف 
هستند كه انتشار چنين مطالب سخيف و غير 
قابل بــاور هدفى جز انحراف افكار عمومى از 
موضوعات معيشتى و سوء مديريت ها ندارد. 

در ادامــه اين اطلاعيه آمده اســت: از همه 
مخاطبان فهيــم تقاضا مى شــود اخبار و 
اطلاعات مربوط به آيــت االله علم الهدى را 
از منبع رســمى و اصيل كه سايت شخصى 
ايشــان به آدرس Alamolhoda.com و 
صفحه هاى رسمى ايشان در فضاى مجازى 
به شناسه alamolhoda_com@ دنبال 

كنند.

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان

صداى مردم   

خبــــــر

ديدار جانبازان حزب االله لبنان با رهبر معظم انقلاب

Khamenei.ir: در آستانه ســالگرد جنگ سى و سه روزه و پيروزى مقاومت 
اســلامى لبنان بر رژيم صهيونيســتى، جمعى از جانبازان حزب االله لبنان روز 
پنجشــنبه پس از اقامه نماز به امامت رهبر انقلاب اســلامى با ايشــان ديدار و 

گفت وگو كردند.شرح ديدار و خبر آن بزودى  منتشر خواهد شد.

«برجام ايرانى» سرانجام تدوين شد
12 بسته اجرايى براى مقابله با تحريم ها

پايگاه اطلاع رسانى دولت: محمدباقر نوبخت، معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان 
برنامه و بودجه در پى دســتور رئيس جمهور به ســازمان برنامه و بودجه براى ارائه 
راه حل هاى پيشنهادى براى مقابله با دور جديد تحريم ها در اجلاس مديران كشور، در 
نامه اى به رئيس جمهور 12 بســته اجرايى را در قالب برنامه جامع پيشنهادى مقابله 
با آثار تحريم ها ارائه كرد. متن نامه خطاب به رئيس جمهور به اين شــرح اســت: با 
هدف اجرايى شــدن موضوعات ابلاغى جناب عالى در اجلاس مديران كشــور، اولين 
بخش از برنامه جامع مقابله با تحريم مشتمل بر 12 بسته اجرايى با عناوين زير توسط 
كارشناســان سازمان برنامه و بودجه كشور، دستگاه هاى ذى ربط و همچنين جمعى 
از صاحبنظران دانشــگاهى و اقتصادى تهيه و جهت طرح در شوراى عالى هماهنگى 

اقتصادى سه قوه تقديم مى شود.
عناوين بسته هاى اجرايى: 1- آثار سناريوهاى مختلف تحريم و تقسيم كار دستگاه هاى 
اجرايى براى مقابله با آن 2- محاسبه آثار تحريم بر بودجه عمومى و سناريوهاى جبران 
آن 3- راهكارهاى مهار و مديريت رشــد نقدينگــى 4- برنامه تأمين انرژى مطمئن 
در شــرايط تحريم 5- برنامه تأمين كالاهاى اساسى و مورد نياز مردم6- برنامه هاى 
ويــژه حمل و نقل دريايى، ريلى و هوايــى در تحريم 7- برنامه هاى صنعت، معدن و 
تجارت در شــرايط تحريم 8- نحوه واگذارى دارايى هاى مازاد دولت به مردم (ســهام 
و املاك مازاد) 9- تسهيل در مشــاركت عمومى و خصوصى براى اجراى طرح هاى 
عمرانى10- برنامه تأمين معيشت فقرا و كاهش فقر مطلق 11- برنامه هاى رونق توليد 

ICT و ITو اشتغال گسترده12- تدوين راهكارهاى ويژه مقابله با تحريم در حوزه
لازم به ذكر است، ساير بخش هاى برنامه جامع مقابله با تحريم پس از نهايى شدن تقديم 
خواهد شد. گزارش فارس حاكى است، پس از پنج سال اين نخستين بار است كه دولت 
بدون در نظر گرفتن وعده هاى كشــورهاى خارجى«برجام آمريكايى و اروپايى»، اقدام 
به تدوين برنامه اى داخلى براى برون رفت از مشــكلات اقتصادى كشــور كرده است.

موافقت كشورهاى عضو اتحاديه اروپا
 با اصلاح قانون مسدودساز تحريم

مهر: يك منبع در اتحاديه اروپا بيان كرد: وزيران خارجه كشورهاى عضو اين اتحاديه 
به اصلاح قانون مسدودســاز تحريم كه براى مقابله با تحريم هاى آمريكا عليه ايران 
ازسرگرفته مى شود، چراغ سبز نشان خواهند داد. به گزارش اسپوتنيك، در پى تصميم 
آمريكا براى خروج از برجام و بازگشت تحريم هاى بين المللى اين كشور عليه ايران، 
اروپا بنا دارد با از سرگيرى قانون «مسدود ساز تحريم» كه براى مقابله با تحريم هاى 
آمريكا عليه كوبا تدوين شده بود، شركت هاى اروپايى را از تحريم هاى آمريكا عليه ايران 
در امان نگاه دارد. بر اساس اين خبر، كميسيون اروپا بتازگى اصلاحاتى را در اين قانون 
پيشنهاد داده است كه به گفته اين منبع آگاه وزيران خارجه كشورهاى عضو اتحاديه 
اروپا با اين اصلاحات موافقت خواهند كرد. اين منبع به خبرنگاران گفته كه شوراى 
امور خارجه اتحاديه اروپا بزودى نيز موافقت خود با اين اصلاحات را كه به وســيله 
كميسيون اروپا مطرح شده است، اعلام خواهد كرد و اين مسئله به انجام سريع تر اين 

اصلاحات منجر خواهد شد. 

براى انجام اصلاحات
بسته پيشنهادى اروپا درباره برجام ارجاع مى شود

خانه ملت: عضو كميســيون امنيت ملى مجلس با بيان اينكه پيش نويس بسته 
پيشنهادى اروپا درباره برجام در اختيار ديپلمات هاست و ما از متن آن به طور جزئى 
اطلاعى نداريم، گفت: قرار شد اين بسته به اروپا برگردد و اصلاحاتى در آن انجام گيرد.
ابوالفضل حسن بيگى اظهارداشت: بسته پيشنهادى اروپا به عنوان پيش بسته تحويل 
ديپلمات هاى كشورمان شده و همه مقامات كشور نسبت به اين بسته اعتراض و به 
صراحت اعلام كردند كه خواسته هاى جمهورى اسلامى را تأمين نمى كند. به همين 

دليل قرار شد اين بسته دوباره به اروپا برگردد و اصلاحاتى در آن انجام گيرد.

حمله نظامى 
راهى  است كه 
آمريكا مى داند كه 
بسته است و به 
نفعشان نيست؛ 
بنابراين راه دوم را 
انتخاب كرده اند و 
سعى مى كنند با 
تشديد تحريم ها و 
فشارهاى سياسى 
و اقتصادى به 
خواسته خودشان 
برسند

بــــــــرش

شماره پيامك: 30004567

در پى اظهارات علوى مبنى بر عدم برخورد با متخلفان اقتصادى صورت گرفت

تذكر جدى رهبر معظم انقلاب به وزير اطلاعات

خبر

 قدس  در پى اظهارات اخير منتشر شده از سوى حجت الاسلام 
سيدمحمود علوى وزير اطلاعات مبنى بر اينكه نبايد با مفسدان 
اقتصادى با تندى برخورد كرد، برخى شنيده ها حاكى است رهبر 
معظم انقلاب به وزير اطلاعات هشدار داده اند كه اين بيانات به 

«ضرر وزارت اطلاعات» و نيز به «ضرر اقتصاد ملى» است.

محمود علوى 16 تيرماه در جلســه شــوراى ادارى استان 
لرســتان در سخنانى گفته بود كه نبايد با متخلفان برخورد 
قهرآميز(تند) شود بلكه بايد با توجيه و راهنمايى از انحراف 
آن هــا جلوگيرى كرد. موضعگيــرى صريح رهبر انقلاب در 
مقابل اظهارات نســنجيده وزير اطلاعات در حالى است كه 
ايشــان پيش از اين بارها نسبت به غفلت از وضع معيشتى 
مردم و عدم توجه به مفاسد اقتصادى هشدارهاى لازم را به 

مسئولان داده بودند.
مبارزه با مفاسد اقتصادى همواره از جمله تأكيدات و مطالبات 
اصلى رهبر انقلاب بــوده، بويژه پس از صدور فرمان هشــت 
ماده اى مبارزه با مفاسد اقتصادى در 10 ارديبهشت سال 80، 

اين مطالبه به صورت جدى ترى مطرح شد.
اين دســتور حكومتى رهبرى، مى بايست نقشه راه مسئولان و 
يكى از مهم ترين تكاليف دينى و قانونى آنان به شــمار مى آمد 
كه در گيرودار هياهو هاى پوچ سياســى كمرنگ شــده و تنها 

مسئولان براى خالى نبودن عريضه به صحبت  پرداختند.
معظم له در تيرماه ســال 87 نيز بار ديگر بر ضرورت مبارزه با 
مفاسد اقتصادى تأكيد كرده و خطاب به دولتمردان و مسئولان 
كشور تصريح فرمودند: «اين فرمان مربوط به گذشته نيست و 
تاريخ و روز معينى نبايد براى آن تصور شود و در اين رابطه آنچه 

لازم و ضرورى است، خداترسى و شجاعت مسئولان است.»
در آخرين مورد نيز ايشــان در ديدارى كه با مسئولان قوه 
قضائيه (6 تيرماه) داشتند مبارزه قاطع و صريح با مفسدان 
اقتصادى را از وظايف مهم اين نهاد دانسته و تاكيد كردند: 
بايــد قوه قضائيه واضح و مؤثر در ايــن مقوله ورود كرده و 

فعال شود.
اكنون و همزمان با باز شدن دمل چركين فسادهاى اخير، بيش 
از هــر وقت و زمان ديگر نيازمند بازنگرى و دقت در روش هاى 
مبارزه با فســاد در كشور و توجه به بيانات و هشدارهاى رهبر 

انقلاب در اين زمينه هستيم.

احمد توكلى: 
روحانى حرمت منتقدان را 

نگه دارد، موفق مى شود
ديده بان  مديــره  هيئت  رئيــس  اعتماد: 
شفافيت و عدالت، درباره سخن معاون اول 
رئيس جمهور كه گفته در خصوص فساد به 
طور كامــل و جدى تر در مرداد ماه صحبت 
خواهم كرد، گفــت: «دولت بايد دقت كند 
كه اسناد غير قابل انكار داشته باشد تا افراد 

نتوانند مدعى دروغ بودن آن شوند. 
احمد توكلى افزود:اكنون احزاب و گروه ها 
ســر اين توافق دارند كه فساد دارد ريشه 
انقلاب را مى ســوزاند. اگر آقاى روحانى 
مشى خود را كه اخيراً اعلام كرده، پيش 
بگيــرد و حرمت منتقــدان را حفظ و از 
صاحب نظــران براى كمك دعوت كند به 
نظر من در مبارزه با فســاد موفق خواهد 
شــد. تجربه خود من اين است كه دولت 
موضع خوبى در قبال ســازمان ديده بان 

شفافيت و عدالت گرفته است.

فارس: سخنگوى دولت انگليس در امور 
كشورهاى غرب آسيا و شمال آفريقا گفت: 
توافق هسته اى با ايران داراى نقاط ضعفى 
است كه بايد اصلاح شود و با وجود ضرباتى 
كه تحريم هاى نفتى آمريكا به اين توافق 

مى زند، لندن خواهان حفظ برجام است.
«ادوين سموال» كه با الميادين گفت وگو 
مى كرد، در پاســخ به پرسش مجرى اين 
شبكه در رابطه با اقدام هاى اخير آمريكا در 
مورد توافق هسته اى و فروش نفت ايران و 
تأثير مخرب اين اقدام ها بر توافق هسته اى 
تصريح كرد: با وجود اينكه انگليس از اين 
توافق راضى نيست، ولى مى خواهد كه آن 
به صورت موفقيت آميــزى پابرجا بماند. 
وى ادامــه داد: «با وجــود تصميم آمريكا 
در خروج از برجام، ما به دنبال اجراى اين 

توافق هستيم».

دفاع نيــوز: فرمانــده كل ارتش گفت: 
شمارش معكوس براى پايان عمر دشمنان 
شروع شــده و لحظه به لحظه به افول و 

زوال نزديك مى شوند.
سرلشــكر موســوى كه در اولين همايش 
ائمه جماعات و فرماندهان بسيج كوى هاى 
سازمانى ارتش سخن مى گفت، هشدار داد: 
بايد خيلى مراقب باشيم. مى گويند آدم عاقل 
دو بار از يك ســوراخ گزيده نمى شود، اما ما 
چند بار بايد گزيده شويم؟ وظيفه بسيجيان 
در اين عمليات و جنگ روانى بســيار مهم 
اســت. دشمنان اصلى ما واقعاً قدرت مقابله 
با ما را ندارند. آن ها مى دانند كه شــمارش 
معكوس براى پايان عمرشان شروع شده و 
لحظه به لحظه به زوال نزديك مى شوند، اما 
جورى رفتار مى كنند كه به ما بباورانند در 

وضعيت بدى قرار داريم.

تسنيم: مشــاور سابق وزيرخارجه گفت: تا 
زمانى كه بن ســلمان از هدف دستيابى به 
پادشــاهى كوتاه نيايد و در پى تحقق آتش 
بس و صلح در يمن نباشد، مذاكرات صلحى 
كه ايران بــراى آن تلاش مى كند به نتيجه 
فضاسازى  پيرامون  الاسلام،  نمى رسد.شيخ 
هاى اخير در اتهام زنى هاى مجدد به ايران 
در ارســال تجهيزات و ســلاح به نيروهاى 
انصاراالله يمن اظهارداشــت: كسانى كه اين 
اظهارات را بيان مى كنند، خودشان مى دانند 
كه دروغ مى گويند. وى گفت: فكر مى كنم 
عربستان تا زمانى كه به اين هدف خود نائل 
نشود اين مشكل پا برجا مى ماند و همچنان 
گزينه نظامى را مدنظر دارد، زيرا پيشنهادهاى 
قابل قبول و منطقى براى گفتگو و مذاكره 
در ايــن خصوص وجود دارد كه عربســتان 
هيــچ پيشــنهادى را  قبول نكرده اســت.

سخنگوى دولت انگليس: شيخ الاسلام: فرمانده كل ارتش:
شمارش معكوس براى نابودى 

دشمنان شروع شده است
عربستان مانع مذاكرات

 يمن است
برجام كامل نيست
 ولى بايد اجرا شود

خبر
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

اقامه نماز مغرب و عشاى حرم رضوى به امامت آيت االله نورى همدانى   آستان: همزمان با ايام دهه كرامت رضوى، نماز جماعت مغرب و عشا در صحن جامع رضوى به امامت آيت االله نورى همدانى از 
مراجع عظام تقليد اقامه مى شود. آيت االله نورى همدانى طبق سنت سال هاى گذشته در ايام دهه كرامت، به حرم مطهر رضوى مشرف مى شوند و اقامه نماز جماعت را برعهده مى گيرند. از جمعه 22 تيرماه(روزگذشته) 

تا پايان دهه كرامت نماز جماعت مغرب و عشاى صحن جامع رضوى به امامت آيت االله نورى همدانى اقامه مى شود.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r همزمان با دهه كرامت رضوى صورت مى گيرد
توزيع 40 هزار سبد غذايى توسط آستان قدس رضوى 

در بين محرومان كشور
آستان: معــاون امداد مستضعفان 
آســتان قدس رضوى از توزيع 40 
هزار سبد غذايى در بين محرومان 
سراسر كشور همزمان با دهه كرامت 

رضوى خبر داد.
به  قهــرودى  خاكســار  مصطفى 
خبرنــگار ما گفت: در كنار ســاير 
خدمات آســتان قدس رضوى در 

حوزه محروميت زدايى، به مناســبت دهه كرامت رضوى و ايام ميلاد با سعادت 
حضرت رضا(ع)، 40 هزار سبد ارزاق غذايى در بين خانواده هاى نيازمند، مادران 

باردار محروم و خانواده هاى بى سرپرست سراسر كشور توزيع مى شود.
وى افزود: ارزش مادى هر يك از سبدهاى غذايى حدود 150 هزار تومان و شامل 
اقلامى نظير برنج، رب گوجه فرنگى، ماكارونى، روغن مايع، انواع حبوبات و... است 
كه در ايام دهه كرامت توســط خادمياران رضوى در استان هاى مختلف كشور 
توزيع خواهد شد. معاون امداد مستضعفان آستان قدس رضوى گفت: استان هاى 
خراسان رضوى، خراسان شمالى، خراسان جنوبى، سيستان و بلوچستان، ايلام، 
كرمانشــاه، كرمان، هرمزگان، لرســتان، چهارمحال و بختيــارى و كهگيلويه و 
بويراحمد جزو 13 استان محرومى هستند كه در آن ها سبدهاى حمايت غذايى 

به صورت ويژه در بين محرومان و نيازمندان توزيع مى شود.
خاكسار توزيع سبدهاى غذايى را يكى از برنامه هاى آستان قدس رضوى معرفى 
كرد كه به صورت مســتمر هر سه ماه يك بار و در مناسبت هايى همچون عيد 
نوروز، ماه مبارك رمضان، دهه كرامت و... با هدف حمايت غذايى از محرومان و 

نيازمندان كشور اجرايى مى شود.
وى با اشــاره به مطالعاتى كه در مورد شــيوه توزيع اين بسته هاى حمايتى در 
بين خانواده هاى نيازمند شــده است، گفت: در توزيع بسته هاى ارزاق غذايى به 
خانواده هاى محرومى كه مادر باردار يا فرزندان زير دو سال داشته باشند، توجه 
ويژه شده و ميزان آن نسبت به بسته هاى ساير خانواده ها 40 درصد بيشتر است.

به همت كانون هاى خادميارى بانوان و در قالب نشست هاى «برهان»؛
بانوان رهروى انقلاب اسلامى گرد هم مى آيند

آستان: سرپرســت مركز امور بانوان و خانواده آستان قدس رضوى از برگزارى 
سلسله نشســت هاى «برهان؛ بانوان رهروى انقلاب اسلامى» در تمام استان هاى 

كشور همزمان با دهه كرامت رضوى خبر داد.
فاطمه دژبرد با اشــاره به شكل گيرى كانون هاى خادميارى در 31 استان كشور، 
گفــت: با هماهنگى مركز امور بانوان و خانواده آســتان قدس رضوى، سلســله 

نشست هاى «برهان» توسط كانون هاى خادميارى بانوان تدارك ديده شده است.
وى عنوان كرد: كانون هاى خادميارى بانوان يكى از 15 كانون موضوعى شــكل 
گرفته در اســتان ها توسط ســازمان فرهنگى و با حمايت مركز امور خادمين و 
دبيرخانه امور اســتان هاى آستان قدس رضوى است كه به منظور تبيين الگوى 

بانوى مؤمن انقلابى در سراسر كشور در حال فعاليت هستند.
دژبرد گفت: از جمله برنامه هاى فرهنگى طراحى شده ويژه بانوان كه به صورت 
گسترده همزمان با دهه كرامت رضوى در تمامى مراكز استان تدارك ديده شده 

است، برگزارى سلسله نشست هاى «برهان؛ بانوان رهروى انقلاب اسلامى» است.
وى هدف از برگزارى اين نشســت ها را ارتقاى مهارت هاى بانوان مؤمن انقلابى 
و فعال نمودن ظرفيت هاى بانــوان در عرصه هاى مطلوب فرهنگى و اجتماعى 
انقلاب اسلامى برشمرد و افزود: بانوان فعال فرهنگى و مؤمن انقلابى كه در قالب 
خادمياران كانون هاى بانوان رضوى ســاماندهى و فعال شده اند، مخاطبان اصلى 

اين نشست ها هستند.
يادآور مى شود؛ سال گذشته هفت نشست تخصصى با عنوان «برُهان» ويژه فعالان 

و نخبگان فرهنگى مشهد در مشهد برگزار شده است.

خـــبر

رضوى  قدس  آستان  توليت  آستان    
افتتاحيه «هفت روز در بهشت»  در آيين 
نخستين دوره اردوهاى معرفتى نوجوانان 
سراسر كشور گفت: صالح بودن به تنهايى 
كافى نيست و انسان براى رستگارى، بايد 

مصلح هم باشد. 
ابراهيم  ســيد  حجت الاسلام والمسلمين 
رئيســى افزود: مقدمه رسيدن به صلاح و 
فلاح اين اســت كه انسان به مسير روشن 
برسد و برساند؛ هم برسد و هم برساند، هم 
خودش اهل نجات باشــد و هم ديگران را 

دستگيرى كند و نجات دهد.

 نوجوانان مى توانند تمدن ساز باشند 
وى با اشاره به اينكه باورهاى ما نسبت به 
خداوند، پيامبر(ص) و... بايد مستحكم باشد 
تا با هر شبهه اى متزلزل نشود، گفت: امروز 
شبهات بسيار گسترده اى در فضاى مجازى 
و حقيقى وجود دارد، انسان بايد خود را از 
شبهه علمى و شهوت عملى حفظ كند و 
خودساخته باشد تا نه شبهات علمى او را 
از ميدان عبوديت و بندگى خارج كند و نه 
شهوت هاى عملى انسان را دچار تزلزل و 
انحراف سازد تا بتواند طريق كمال را طى 

كند.
حجت الاسلام والمســلمين رئيسى افزود: 
براى آماده شــدن ورود به عرصه تكليف 
و اينكه انســانى داراى تكليف در محضر 
خداوند متعال شــويم، بايد به خداوند باور 
داشــته باشــيم كه بايد اين مهم پيش از 

تكليف اتفاق بيفتد.
عضو مجمع تشــخيص مصلحــت نظام 
خطــاب بــه نوجوانان حاضر در مراســم 
گفت: شــما مى توانيد تاريخ ساز، زمانه ساز 
و جامعه ســاز شــويد؛ جوانان و نوجوانان 
مى توانند با درست زندگى كردن، باور الهى 
داشتن و درســت گام برداشتن به چهره 
تاريخ ساز تبديل شوند، نه فقط صالح، بلكه 

مصلح باشند.
وى ادامــه داد: انســان در محضر مقدس 
حضرت رضا(ع) مى تواند خود را بهشــتى 
كند، نه اينكه هركس در اين منطقه باشد، 

بتواند بهشتى شود، كسى كه امام رضا(ع) 
را بشناســد و در مسير ايشان گام بردارد، 

بهشتى مى شود.
حجت الاسلام والمســلمين رئيسى گفت: 
فعاليت هاى معرفتى بســيار مهم است تا 

نوجوانانى كه در دوران تكليف و فراگيرى 
هستند و شخصيت آن ها شكل مى گيرد، 
بتوانند مبانى معرفتى خوبى كسب كنند و 

با هر شبهه اى متزلزل نشوند.
وى اظهار اميــدوارى كــرد اردوگاه امام 

رضــا(ع) بتواند ميزبــان نوجوانان عزيزى 
از سراســر كشــور و جهان اســلام براى 
معرفت افزايــى و بصيرت افزايــى توأم با 
نشــاط، شــادمانى، اميد و اميدبخشى به 

زندگى باشد.

 «هفت روز در بهشت» 350 هزار 
ساعت تفريح و آموزش

مديرعامل مؤسســه جوانان آستان قدس 
رضــوى نيــز در ادامه با اشــاره به برنامه 
اردوهــاى «هفت روز در بهشــت» كه در 
اردوگاه امام رضا(ع) برگزار مى شود، گفت: 
هم اكنون اردوى «هفت روز در بهشــت» با 
حضور جمعــى از منتخبان نخبه نوجوان 

از اســتان هاى هرمــزگان، 
كرمان، خراسان جنوبى و... 
در حال برگزارى اســت و 
برنامه در حالى برگزار  اين 
مى شود كه ســال ها از آن 
استفاده تشريفاتى مى شده، 
امــا هم اكنــون تبديل به 
مكانى تربيتــى و عمومى 

شده است. 
در  افزود:  مختارى  مجتبى 
يك ســال و نيم گذشــته 
پس از افتتــاح اردوگاه امام 
رضا(ع) اين مــكان به 31 
بازى جمعى و ســناريوى 
اردويى مجهز شد و تاكنون 
ميزبان بيش از 35 هزار نفر 
از دختران و پسران نوجوان 

بوده اســت. 350 هزار نفر ســاعت اوقات 
فراغتــى نوجوانان و جوانان از شــهرهاى 
مختلف كشــور در اين مــكان با رويكرد 
تربيتى و آموزشى سپرى شده و درعين حال 
نيت واقف اين باغ نيز اجرا شــده است و 
آســيبى هم به درختان اين باغ نرســيده 

است.
در حاشــيه اين مراســم نخستين سرى 
كتاب هــاى جامع معرفتــى كه به همت 
مؤسسه جوانان آســتان قدس رضوى به 

چاپ رسيده است، نيز رونمايى شد.

توليت آستان قدس رضوى در آيين افتتاحيه «هفت روز در بهشت»: 

 تقاضا مى شود براى پارك رجا در شهرك جوانان و نوجوانان ايرانى بايد تاريخ ساز باشند
شهيد رجايى مشهد هم يك دكه نان رضوى 

درنظر بگيريد.
09360006158
 چقدر خوب اســت كه صفحه آستان كه 
متعلق به اخبار آستان امام هشتم(ع) است، 

در صفحه 8 روزنامه قدس كار شود.
09150002417
مناطق محروم و جنگزده استان خوزستان، 
چشــم انتظار كمك هاى آستان قدس براى 

رفع محروميت از اين منطقه است.
09350003100
 از اقدام آستان قدس جهت خودرو زائربر 
براى انتقال زائران از بست طبرسى تا زيرگذر 

خيابان طبرسى تشكر مى كنيم.
09150006621
 هيئت هاى مذهبى ركن اساسى با محوريت 
مردم در برگزارى اجتماعات عمومى به شمار 
مى آيند، آستان قدس بايد از طريق تعامل با 
اين هيئت ها در برگزارى مراســم مذهبى و 

دينى بيشتر تلاش كند.
09150002446
 جاى دورى نمى رود اگر آســتان قدس به 
اتوبوسرانى براى تخصيص اتوبوس ها در چهار 

طرف حرم امام رضا(ع) كمك كند.
09140002286
 خادمانى كه مســئول صندلــى چرخدار 
هستند، اگر امكان دارد از اول ميدان آب حضور 
داشته باشند. فاصله تا ورودى حرم خيلى زياد 

است و براى افراد ناتوان مشكل است.
09010009110
 افرادى كــه متقاضــى خادمى حضرت 
هســتند، چطــور مى توانند از ايــن افتخار 

بهره مند گردند؟ لطفاً راهنمايى كنيد.
09360007422

ســامانه  به  مى توانند  علاقه مندان  قدس: 
ثبت نام خادميارى حــرم مطهر رضوى در 
 aqr.ir پرتال آستان قدس رضوى به آدرس
مراجعه كرده و در چارچوب هاى تعيين شده، 

نام نويسى كنند.

صداى مردم

 اردوگاه امام 
رضا(ع) بتواند 

ميزبان نوجوانان 
عزيزى از سراسر 

كشور و جهان 
اسلام براى 

معرفت افزايى و 
بصيرت افزايى توأم 
با نشاط، شادمانى، 
اميد و اميدبخشى 

به زندگى باشد

بــــــــرش

معــاون امداد مستضعفان 

هزار سبد غذايى در بين محرومان 
سراسر كشور همزمان با دهه كرامت 

به  قهــرودى  خاكســار  مصطفى 
خبرنــگار ما گفت: در كنار ســاير 
خدمات آســتان قدس رضوى در 

 3000737277
شماره پيامك صفحه «آستان»

خبر

ترسيم چشم انداز روشن وظيفه همه دست اندركاران 
براى زنده  نگاه داشتن اميد در جامعه است

آستان: توليت آســتان قدس رضوى 
گفت: ترسيم چشم انداز روشن وظيفه 
همه دست اندركاران است تا اميد را در 

جامعه زنده كنند.
حجت الاسلام والمسلمين سيد ابراهيم 
رئيسى در نشســت نمايندگان شوراى 
هماهنگى جشــن هاى دهه كرامت در 
كشــور با تأكيد بر اينكــه امروز حربه و 
فتنه دشــمن نااميد كردن مردم است، 
خاطرنشان كرد: بايد به بركت نام حضرت 
رضــا(ع) كارى كنيم كه اميد در جامعه 
افزون شود، اميد واقعى به آينده در جامعه 
بسيار مهم است، ترسيم چشم انداز روشن 
وظيفه همه دست اندركاران است تا اميد 

را در جامعه زنده كنند.

عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام با 
بيان اينكه جشن هاى دهه كرامت بايد 
همراه با نشاط اجتماعى باشد، افزود: بايد 
نشاط جامعه را افزون كنيم، زيرا جامعه 
با نشاط مى تواند پيشــرفته، متكامل، 
داراى انديشه و حركت روبه جلو باشد، 
جامعه خموده و بى نشاط، جامعه ايستا 
و متوقف اســت. وى تصريح كرد: امروز 
گره گشايى از كار مردم يك وظيفه مهم، 
اساســى و محورى است. خدمت فقط 
در دســتگاه هاى خدمت رسان خلاصه 
نمى شــود، در اين جشن ها بايد فضايى 
ايجاد شود تا همه تلاش كنند كه به نام 
حضرت رضا(ع) خدماتى صورت بگيرد و 

از زندگى مردم گره ها گشوده شود.
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

اصرار سيف بر عدم تحقيق و تفحص از بانك مركزى  تسنيم:عضو كميسيون برنامه و بودجه با بيان اينكه التهابات اخير ارزى ارتباطى با استيضاح وزير اقتصاد ندارد از اصرار سوال برانگيز سيف براى 
عدم تحقيق و تفحص از بانك مركزى خبر داد. دليگانى مدعى شد:رئيس كل بانك مركزى چندين بار اصرار كرد تا بحث تحقيق و تفحص از بانك مركزى به جريان نيفتد. هربار كه ايشان اصرار مى كردند ما نيز بيشتر 

واقف مى شديم كه حتماً مسائل مهمى وجود دارد كه اين دوستان متمايل به شفاف شدن آن نيستند. 

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r سه فرمان براى دريافت ماليات از وارد كنندگان
خودرو و خريداران سكه 

ميزان:وزير اقتصاد و دارايى از سه فرمان 
براى دريافت ماليــات از واردكنندگان 
خودرو با ارز 4200 تومانى و خريداران 
سكه خبر داد و گفت: دولت در راستاى 
تأمين منافع ملى، حركت در مسير توسعه 
و حفظ منافع شهروندان و كارآفرينان و 
بــا تكيه بر «قدرت حكمرانــى» خود از 

منابع كشور پاسدارى مى كند.
مسعود كرباســيان در يادداشتى در صفحه اينســتاگرامى خود، دستوراتى در 
خصوص رسيدگى مالياتى به وضعيت واردكنندگان خودرو با ارز 4200 تومانى 
خارج از روال ادارى و بررسى پرونده مالياتى خريداران عمده سكه و ارز خارج از 

روال ادارى براى تشخيص پولشويى يا فرارمالياتى صادر كرد.
وى با تأكيد بر اينكه «حق مردم را ريال به ريال از متخلفان مى گيرم»، نوشــت: 
دولت در راســتاى تأمين منافع ملى، حركت در مســير توسعه و حفظ منافع 
شــهروندان و كارآفرينــان و با تكيه بر «قدرت حكمرانى» خود از منابع كشــور 

پاسدارى مى كند.

فروش پژو در خاورميانه 26 درصد كاهش يافت
مهر:شــركت پژوسيتروئن فرانســه اعلام كرد: فروش محصولات اين شركت با 
تحريم هاى جديد آمريكا عليه ايران در خاورميانه طى نيمه نخست سال 2018، 
26 درصد كاهش داشــته است.شركت پژوسيتروئن به رويترز گفته است: ايران 
در ســال گذشته ميلادى بيش از 12 درصد از كل فروش اين شركت را به خود 
اختصاص داده بود و خــروج از بازار ايران به علت تحريم هاى جديد آمريكا، 26 
درصد از فروش اين خودروساز فرانسوى را در منطقه غرب آسيا كاهش داده است.

جمع آورى 30 ميليارد دلار زيربالشى با فعال سازى 
صندوق هاى حساب ارزى

تسنيم: نايب رئيس اتاق بازرگانى ايران با پيشنهاد فعال سازى دوباره صندوق هاى 
حســاب ارزى و ارائه سود هفت درصد به سپرده گذاران ارزى گفت: دراين صورت 
مى توانيم حداقل 20 تا 30 ميليارد دلار پول هاى ســرگردان مردم را از خانه ها به 
بانك ها بياوريم.كيوان كاشفى با بيان اينكه در بازار ثانويه نبايد نرخ گذارى كرد، اظهار 

كرد: در صورتى كه دراين بازار نيز نرخ گذارى شوند، بازار سومى پديد خواهد آمد.

احتكار 200 هزار موبايل وارداتى
فارس:رئيس كميته ارتباطات مجلس شوراى اسلامى گفت: بيش از 200 هزار 
دســتگاه تلفن همراه وارداتى با ارز دولتى تاكنون به  بازار عرضه نشده و به نوعى 

احتكار شده است.
رمضانعلى سبحانى فر با اشاره به افزايش قيمت تلفن همراه حتى پس از اختصاص 
ارز دولتى براى واردات، اظهار كرد: شــركت هاى واردكننده تلفن همراه توسط 
وزارت ارتباطات و فناورى اطلاعات مورد شناســايى قرار گرفت و قيمت برخى 
از تلفن هاى همراه با وجود شناســايى شــركت هاى واردكننده تاكنون كاهش 
نيافته اســت. وى با بيان اينكه بخشى از تلفن هاى همراه وارداتى به صورت برگ 
خريدهاى صورى فروخته شده و به  بازار عرضه نمى شود، تصريح كرد: بخشى هم 
ادعا مى كنند كه قيمت تلفن هاى همراه مشخص نشده و به  بازار عرضه نمى شود.

نامه رئيس اوپك به ايران درباره سهميه توليد نفت
ايسنا: وزير انرژى امارات متحده عربى 
در نامــه اى به بيژن زنگنــه، وزير نفت 
نوشــت: كميته نظارت بر توافق عرضه 
اوپــك و غيراوپك، نحوه اقدام اين گروه 
ائتلافى براى كاهش سطح پايبندى به 
100درصــد را مورد ارزيابى و رصد قرار 

خواهد داد.
سهيل المزروعى كه امسال رياســت اوپك را در دست دارد، در نامه اى به بيژن 
زنگنه كه از سوى «اس اند پى گلوبال پلاتس» مشاهده شد، نوشت: مى توانم قطعاً 
اطمينان دهم كه كميته بر توافق عرضه اوپك و غيراوپك، به دقت بر وضعيت و 
هــدف پايبندى 100 درصدى اعضاى اوپك به توافق كاهش توليد 1/2 ميليون 
بشكه در روز نظارت خواهد كرد. اين كميته قرار است روزهاى 22 و 23 سپتامبر 
در الجزاير ديدار كند. رياست اين كميته برعهده خالد الفالح - وزير انرژى عربستان 
- است كه در ديدار اخير اوپك در وين با اعلام اينكه كشورش قصد دارد بالاتر از 
سهميه خود نفت توليد كند تا بازار را آرام كرده و رضايت دونالد ترامپ - رييس 

جمهور آمريكا - را جلب كند، زنگنه را عصبانى كرد.
ايران كه با تحريم هاى آمريكا در اواخر سال ميلادى جارى روبه روست با افزايش 
توليد مخالف و اعلام كرده بود اگر اعضا از ســهميه توليد خود فراتر روند، نقض 
توافق كاهش توليد خواهد بود. مزروعى در اين نامه به ســهميه كشورها اشاره 
نكرد، اما گفت كه دبيرخانه اوپك به دقت تحولات بازار نفت را رصد خواهد كرد.

اختصاص اعتبار60هزارميليارد تومان اعتبار
براى ايجاد يك ميليون شغل

تســنيم: در حالى كه وزير كار از اعتبار 
60هزار ميليارد تومانى براى اشتغال زايى 
يك ميليون نفرى خبر داده است، ميانگين 
هزينه ايجاد هر شــغل حدود 60 ميليون 
تومان است.نرخ بيكارى در حال حاضر در 
كشــور حدود 12 درصد و تعداد بيكاران 
حدود 3ميليون و 200 هزار نفر است كه 
اغلب آن ها جوانان كمتر از 30ســال هستند كه منتظر اقدامى از سوى دولت براى 
ايجاد شغل هستند. البته ميزان 3ميليون و 200هزار شغل بيكار، تعدادى است كه 
به صورت رســمى از سوى مراجع رسمى اعلام شده است، در حالى كه بسيارى از 

كارشناسان تعداد بيكاران ايران را بيشتر از 6 ميليون نفر اعلام مى كنند.

ركورد مصرف برق كشور براى سومين بار شكست
تسنيم:با ثبت مصرف لحظه اى 57 هزار و 97 مگاوات، ركورد تازه اى در مصرف 
برق ايران ثبت شد. تا پيش از اين هيچ گاه مصرف برق كشور به 57 هزار مگاوات 
نرسيده بود. طبق آمار رسمى شركت مديريت شبكه برق ايران، در هفته اى كه 

گذشت، ركورد تاريخ مصرف برق ايران شكست.

وزير ارتباطات
اپراتورها حق ندارند بسته اى را به مشترك تحميل كنند

ايلنا:وزير ارتباطات از نصب نمايشــگر 
ميزان پارازيت در برخى شهرهاى كشور 
خبر داد.محمد جواد آذرى جهرمى در 
پاســخ به پرسشــى در باره كم فروشى 
حجم اينترنت از سوى اپراتورهاى تلفن 
همراه گفــت: در حــال حاضر گزارش 
جديدى مبنى بر اينكه مشتركان حجمى 
را خريدارى كرده اما شركتى كمتر از آن ميزان را تحويل داده باشد، دريافت نشده 
است.وى درباره تغيير و خلاقيت در مدل هاى فروش خدمات ارتباطى و اينترنتى 
تلفن همراه نيز گفت: اپراتورها حق ندارند بسته اى را به مشترك تحميل كنند، اما 
در قالب سقفى كه در مقررات تنظيم راديويى مشخص شده مى توانند بسته هاى 

ارائه شده را تغيير دهند.
وزيــر ارتباطات با بيان اينكه برخى از اپراتورهاى تلفن همراه حجمى از اينترنت 
را به مشتركين مى فروختند كه بعد از خريد آن مشخص مى شد بخشى از بسته 
خريدارى شده قابليت استفاده روزانه و بخشى ويژگى شبانه دارد، افزود: اين كار 
به نوعى فريب مشتركان است و به همين دليل پيگيرى اين موضوع در دستور 
كار ســازمان تنظيم مقررات راديويى قرار گرفته و اكنون اين نقص از درگاه هاى 

اصلى خريد اپراتورها اصلاح شده است.

ذره بين

اغلب آن ها جوانان كمتر از 30ســال هستند كه منتظر اقدامى از سوى دولت براى 

را خريدارى كرده اما شركتى كمتر از آن ميزان را تحويل داده باشد، دريافت نشده 

سهيل المزروعى كه امسال رياســت اوپك را در دست دارد، در نامه اى به بيژن 

 اقتصــاد/ زهرا طوســى  يكــى از 
عمده تريــن چالش هاى اقتصــادى نظام 
توزيــع ناعادلانه ثروت در جامعه اســت. 
حجم عظيم نقدينگى كه در دست عده اى 
محدود قرار دارد و هر روز به ســمت يكى 
از بازارهاى چهارگانه مســكن، خودرو، ارز 
و سكه گســيل مى شود، براى اقشار ديگر 
ثمرى جز گرانى نــدارد، ولى درآمدهاى 
چشــمگير را نصيب افراد خاص مى كند. 
نمونه آن خريد چندين هزارتايى سكه از 
سوى افراد معدودى است كه از نقدينگى 
بالايى برخوردار هستند، براى مثال ناصر 
سراج رئيس ســازمان بازرسى كل كشور 
گفته بود: «7 ميليون و 600 هزار ثبت نام 
ســكه داشتيم كه 5 درصد متقاضيان 50 
درصد ســكه ها را در اختيار داشته اند»، 
عضو ســتاد مبارزه با مفاسد اقتصادى با 
انتقاد ازنحوه توزيع ســرمايه هاى كشــور 
گفته است كه فردى بيش از 39 هزار سكه 
و فرد ديگرى بيش از 20 هزار ســكه در 
ماه هــاى اخير خريدارى كرده اند، در عين 
حال هنوز اطلاعاتــى از ماهيت اين افراد 

منتشر نشده است.
وحيد شــقاقى استاد اقتصاد 
معتقد  خوارزمى  دانشــگاه 
اســت كــه حجــم عظيم 
نقدينگــى كــه 70 تا 80 
را  بانكى  سپرده هاى  درصد 
شامل مى شود در اختيار پنج 
درصد افراد جامعه اســت با 
اين اوصاف مى توان گفت كه 
80 درصــد ثروت جامعه ما 
در اختيار پنج درصد جامعه 
اقتصاد  مى تواند  كه  اســت 
ايــران را ويــران كند. البته 
مصباحى مقدم،  غلامرضــا 
تشــخيص  مجمع  عضــو 
مصلحت نظام هم پيشــتر 
تأكيد كــرده بود 80 درصد 
ســپرده هاى بانكى براى دو 

درصد خانوارهاست.
شقاقى با اشاره به اينكه 
طى سال هاى اخير بارها 
بحث ماليات بر ســود 
ســپرده، ماليــات بــر 
خانه هاى خالى، ماليات 
بر مجموع ثروت و درآمد، ماليات بر عايدى 
سرمايه و پايه هاى مالياتى مختلف ديگرى 
مطرح شده، اما متأسفانه اجازه تصويب و 
اجرا شدن آن داده نشده است اين موضوع 
را باعث فعاليت هاى ســوداگرانه در ايران 
مى داند كه برعكس توليد با سودى بالا و 

ريسكى پايين دنبال شود.
وى با اشــاره بــه اينكه برخــى طبقات 
خاص و مرفــه با همــه ابزارهايى كه در 
اختيار داشــته اند اجــازه تصويب قوانين 
محدودكننده فعاليت هاى ســوداگرانه را 
نداده انــد و اين باعث شــده نظام مالياتى 
ما يك نظام مالياتى ناكارآمد باشد، معتقد 
است خريدارى 380 هزار سكه توسط 50 
نفر كه اخيراً مطرح شده است نيز به همين 
موضوع مى شود چون اگر يك نظام مالياتى 
كارآمد وجود داشــت، قطعاً اجازه چنين 

اتفاقى را نمى داد.

 تبديل شكاف طبقاتى به گسل 
آلبرت بغزيان اســتاد دانشــگاه تهران و 
اقتصــاددان در گفت و گــو با خبرنگار ما 
با اشاره به تشــديد نابرابرى ها در جامعه 
براساس شــاخص توزيع درآمد در كشور 
مى افزايد: اوضاع فعلى بيانگر افزايش شكاف 
طبقاتى و تبديل شدن آن از شكاف به يك 
گســل در كشور است و نشان مى دهد كه 
در كشور سياست هاى توزيع عادلانه درآمد 

وجود ندارد يا بد اجرا مى شوند.
وى بــا بيان اينكه بايد نگاهى اصلاحى به 
قوانين مالياتى داشت كه چه طور در خلأ 

قانون ثروت در دست عده اى خاص تجميع 
شده است، تنها راه توزيع عادلانه ثروت را 
در جامعه يك نظام مالياتى كارآمد مى داند 
و معتقد است وقتى در كشورى ثروت هاى 
كلان در دســت عده معــدودى اندوخته 
مى شود، يعنى فرار مالياتى و كتمان كردن 

درآمد وجود دارد.
به گفته وى در كشــورهاى پيشــرفته به 
ســوداگرانه  و  غيرتوليدى  فعاليت هــاى 
ماليات هاى بالا مى بندند و به اين وســيله 
حاشــيه سود اين نوع فعاليت ها را كاهش 
مى دهند، از طرفى از درآمدهاى مشــروع 
نيز ماليات مى گيرند، مثلاً در كشــورهاى 
حوزه اسكانديناوى براساس درآمد افراد از 
آن ها تا نزديك بــه 80 درصد نيز ماليات 
گرفته مى شــود و اين طور نيست كه يك 
نــرخ خاص را همه طبقــات فقير و غنى 
بپردازند، بلكه هر كســى درآمد بيشترى 
دارد، بايد ماليات بيشــترى نيز بپردازد تا 

ثروتى در دست افراد تجميع نشود.

 شاخص هاى ناكارآمدى 
نظام مالياتى

وى با اشــاره به ســه 
شاخصه ناكارآمدى نظام 
مالياتى كشــور تصريح 
مى كند: مــا يك نظام 
مالياتى ناكارآمد از نظر 
ميزان تشخيص، از نظر ميزان فرار مالياتى 
و از نظر نرخ هاى ماليات نامعقول داريم كه 
باعث مى شــود در طبقات بالاى درآمدى 

چنين تمركزى از اندوخته به وجود بيايد.
اين اقتصاددان با اشاره به لزوم، شناسايى 
افــراد و نهادهــاى مشــكوك از خــلأ 
سازمان هاى نظارتى در اين حوزه صحبت 
كرده و مى گويد: وقتى نظام نظارتى درست 
عمل نكند، فرارهاى بزرگ مالياتى صورت 
مى گيرد و صاحبان ثروت مى توانند افراد را 
خريدارى كرده و باعث ناكارآمدى ساختار 

مالياتى شوند.
وى با اشاره به سياست هاى دولت در زمينه 
توزيــع عادلانه درآمد توضيــح مى دهد: 
جلوگيــرى از فرار مالياتــى، ماليات هاى 
تصاعدى و حذف معافيت هاى مالياتى از 
جمله اين سياست ها هستند كه بايد براى 
آن ها برنامه ريزى شــود. همچنين ايجاد 
اشتغال، بالا بردن سطح حداقل دستمزدها 
و ثبات قيمت ها نيز از جمله سياست هاى 
دولت بــراى بهبود وضعيت توزيع عادلانه 

درآمدهاست
وى تبعات يك نظام توزيع نامناسب درآمد 
را اشــرافى گرايى، مصرف هــاى بى رويه و 
ريخت وپاش دانســته و مى افزايد: نمايش 
اشرافى گرى برخى افراد در جامعه باعث 

مى شود مردم اختلاف را به چشم ببينند 
و ايــن باعث كاهش اعتماد به سيســتم 
حمايتى دولت و نظام توزيع درآمدى آن 

خواهد شد. 

 رانت جويى ناشى از
 سياست هاى توليد ستيزى

اســتاد  عزتى  مرتضى 
مدرس  تربيت  دانشگاه 
در گفت و گو با خبرنگار 
مــا مى گويد بــه دليل 
سياست هاى كلى كه در 
اقتصاد هســت و مانــع از فعاليت توليد 
مى شود، عده اى از صاحبان پول و سرمايه 
به ســمت بازارهاى ســفته بازانه هدايت 
مى شــوند. اين افراد از اين فضا اســتفاده 
مى كننــد و با فعاليت هــاى غير توليدى 
منافعى بدست مى آورند و عده ديگرى در 
اين فضــا از موقعيت هاى ويژه اســتفاده 
مى كنند و رانت هاى كلانــى را به جيب 
خودشــان مى زنند. اين ها باعث مى شود 
سرمايه ها به سمت بازارهاى غير واقعى و 
رانت جويانه حركت بكند، اينجا مســئله 
خود افراد نيستند، مشكل از سياست هاى 
كلى اســت كه در اقتصاد كشور ما براى 
سرمايه گذارى، توليد و حمايت از اين ها و 

رشد اقتصادى در حال اجراست.
وى مى افزايــد: وقتى نمى توانيم رشــد و 
توليد را حمايت بكنيم، فضا را به ســمتى 
برديــم كه اقتصاد كشــور از فعاليت هاى 
رانت جويانه و ســفته بازانه براى عده اى 
خاص نفع فراهم مى كند.بخشــى از اين 
سياســت ها، مربوط به ســتيزى اســت 
كه ما با فعاليت هــاى توليدى و صاحبان 
ســرمايه هاى مولد داريم مــا آن ها را به 
عنوان افراد ناشايســته در اقتصاد تعريف 
مى كنيــم و فعاليت هاى مولــد آن ها را 
مانع مى شويم، مانع شدن از فعاليت هاى 
مولد موجب مى شود، سرمايه ها به سمتى 
بروند كه براى اقتصاد فايده چندانى ندارد، 
از طرفــى افرادى را كه آمادگى ســرمايه 
گذارى مولد دارند با اقدام هاى مختلف مان 
تحريك كرده و فضا را براى سرمايه گذارى 
مولــد آن ها نا امن مى كنيم تا به ســمت 

فعاليت هاى غير مولد حركت كنند. 
وى تأكيــد مى كند: بخش عمــده اى از 
سياست هاى كلى كشور كه سال هاست اجرا 
مى شود، مبارزه با هر گونه سرمايه گذارى

و مالكيت بنگاه هاى بزرگ توســط بخش 
خصوصى است. اين ها باعث مى شود اقتصاد 
روز به روز به عقب برگردد و ســرمايه هاى 
مولد هنگفت نداشته باشــد به جاى آن 
سرمايه هاى رانت جو و سرمايه هاى فعال 

در فضاى سفته بازى اضافه بشود.

وى ادامه مى دهــد: از يك طرف با خارج 
روابط اقتصــادى خوبى نداريــم، از يك 
طرف صاحبان سرمايه هاى توليد را تهديد 
به مصادره و جلوگيــرى از ادامه فعاليت 
مى كنيم در چنين فضايى، وقتى مى شود از 
فعاليت رانت جويانه ثروت خوبى به دست 
آورد و كســى هم پول اين ها و ســرمايه 
اين هــا را نمى بيند تا مانع فعاليت شــان 
بشــود با كدام منطق اين افراد به سمت 
فعاليت هاى اقتصادى مولد بروند. اين باعث 
مى شود عده اى كه از اين طريق پول خوبى 
به دســت آورده اند، بخش عمده اى از بازار 

مثلاً ارز و سكه را تحت تأثير قرار بدهند.

 ثروت بادآورده
 ثمره سياست هاى اقتصادى

وى با اشــاره به اينكه فضــاى اقتصاد ما 
شــفاف نيســت، مى افزايد: در كشور ما 
جريــان پول ها خيلى روشــن نيســت و 
مشخص نيســت از كجا به كجا مى رود و 
جابه جا مى شود، البته دولت بايد از هرگونه 
ســود اقتصادى در قانون معاف از ماليات 
نشــده، ماليات بگيرد، اين وظيفه دولت 
اســت كه اگر عده اى فعاليــت اقتصادى 
مى كنند، ســكه مى خرند و مى فروشند، 
مثل صرافى مالياتــش را بپردازند، ولى با 
اين مشكل ما حل نمى شود هرچند ممكن 
است در ســطح بزرگى كاهش پيدا كند، 
اما اين گونه فعاليت با پرداختن درصدى 
ماليات همچنان ادامه پيدا مى كند. فعاليت 
سفته بازانه به خاطر راه هاى فرار زيادى كه 
در اقتصاد ما هست، سود و ثروت بادآورده 
زيادى دارد. بايد فضاى ســفته بازانه كه 
حاصــل سياســت هاى كلان اقتصاد در 
كشور اســت را تغيير بدهيم و اقتصادمان 
را به ســمت اقتصادى مولــد ببريم كه با 
اين سياســت هاى فعلى به اين ســادگى 

امكان پذير نيست.
وى مى گويد: برداشــت اين اســت كه 
گروه هايــى از صاحبــان قــدرت كه از 
قدرت به ثــروت و مكنت رســيده اند، 
نمى خواهند اين فضا شفاف شود، وقتى 
مى شود با شفاف نبودن رانت هاى كلان 
برد مانع اين شفافيت مى شوند، اين هم 
يكى از عوامل اســت كه در كنارعوامل 
ذكر شــده در توزيع ناعادلانه ثروت در 

كشور دخيل هستند.
با اظهارات كارشناسان اين گونه برداشت 
مى شود كه براى توزيع عادلانه ثروت بايد 
همزمان با اصلاح سياســت هاى مالياتى 
افزايش دستمزدها، رونق اشتغال و ثبات 
قيمت ها در دستوركار قرار داد، متأسفانه 
همچنان موارد ياد شده در اقتصاد ايران با 

موانع جدى روبه روست.

قدس از راهكارهاى تمركز زدايى ثروت و كاهش شكاف طبقاتى گزارش مى دهد

سه گام مالياتى براى توزيع عادلانه درآمد ماليات بر ارزش افزوده 
اصلاح شود

يكى از بحث هــاى امروز وچالش اقتصاد ما 
موضــوع ماليات بر ارزش افزوده اســت. در 
اين راســتا بايد اذعان كرد كه محل تأمين 
هزينه هاى دولت ها منطقاً بايد از درآمدهاى 
مالياتى باشــد كه از مــردم تحت عناوين 
مختلف دريافت مى شود به نحوى كه بتوان 
بين هزينه هــاى دولتى وميزان مالياتى كه 
براى تأميــن مالى آن ها گرفته مى شــود 

رابطه اى برقرار كرد.
اين مسئله بدان معناست كه دخل و خرج 
دولت بايد متناســب با درآمدهاى مالياتى 
باشد يعنى هر دولتى قاعدتاً بايد به اندازه اى 
خرج كند كه ماليات ويا درآمدهايى شبيه 
ماليات (مثل درآمد ناشــى از ســود سهام، 
جرايم و...) داشــته باشــد. اما دخل و خرج 
درآمدها در ايران متناســب نيست، چرا كه 
دولت هــا هزينه هايى بيــش از درآمدهاى 
مالياتــى وســاير درآمدهــاى غيرنفتى بر 
دوش كشــور ومردم تحميل مى كنند كه 
ايــن نكته به امرى جا افتاده تبديل شــده 
است؛ چنين موضوعى نشــان مى دهد كه 
خرج بيــش از درآمد (ماليات) به هر دليلى 
در واقع هزينه تأمين امكانات براى نســل 
فعلى را بر دوش نســل آينده مى گذارد و از 
اين حيث قطعاً مى توان گفت كه منصفانه 
نيست؛ بنابراين براى اين كه چطور مى توان 
بين هزينه هاى دولت و وصولى هاى مالياتى 
آن تعادلى برقرار كــرد، منطقاً بايد به اين 
نكته برســيم كه نوع هزينه هاى دولت بايد 
بر اساس حساب وكتاب ومبتنى بر وظايف 
قانونى به وجود بيايد واين بدان معناســت 
كه دولت هــا نمى توانند به دنبال تأمين هر 
نوع هزينه اى باشند به صرف اين كه دولت 
هســتند. به عبارتى هزينه ها بايد معطوف 
بر قانون باشــد و براى تأميــن هزينه هاى 
مبتنى بر قانون، ماليات جهت دار، هدفمند 
ومتوجه شرايط توليد مى تواند كارساز باشد. 
البته هدفمندى نيز به اين معنى اســت كه 
نمى توان ماليات برمصرف گرفت واســم آن 
را ماليات بر ارزش افزوده گذاشت. به عبارتى 
در سكوت مردم، قانونگذار هر ساله با اضافه 
كردن درصدى به ماليات بر ارزش افزوده كه 
در واقع ماليات بر مصرف اســت به راحتى 
بخش عمده اى(تاحدود 25درصد) از ماليات 
كل كشور را از محل ماليات بر ارزش افزوده 
تعيين مى كند. چنين مســئله اى در حالى 
است كه به دليل شــرايطى كه در آن قرار 
داريــم قدرت خريد مصــرف كننده روز به 
روز در حال كاهش است و در همين راستا 
هر سال دريافت ماليات از وى تحت عنوان 
ماليات بر ارزش افزوده در حال افزايش است. 
مصرف كننده تحت الشــعاع مبالغ زيادى 
كه بــراى مصرف مى پردازد قرار مى گيرد، 
اما توجهى به درصد مربوط به خريدهاى 
خود تحت عنوان ماليات بر ارزش افزوده 
ندارد كه اين ماليات نه هدفمند است ونه 
كمكى به توليد مى كند. هدفمند نيســت 
چون مصارف لوكــس وتجملاتى را لزوماً 
نشــانه گيرى نكرده اســت و از ســويى 
توليد را تحت تأثير قــرار نمى دهد چون 
توليدكننــده را از خود متأثــر نمى كند؛ 
بنابرايــن در شــرايطى كه افــراد داراى 
فرار مالياتى در كشــور فراوان هســتند 
وســفته بازان روى كالاها و مواردى مانند 
طــلا وارز و... درآمدهاى بالايى دارند، اما 
قانوناً تكليفى براى پرداخت ماليات متعلقه 
خود(در صورتى كه فعاليت اقتصادى آن ها 

بايد ثبت وضبط مى شد) ندارند. 
حتــى در مواردى در ســود بانكى به منابع 
درآمــدى آن ها هيچ درآمــد مالياتى تعلق 
نمى گيرد واخذ ماليات بر ارزش افزوده حتى 
از خريد هــاى اينترنتى مصرف كننده اقدام 
قابل دفاعى نخواهد بود حتى اگر آن ها نيز 

اعتراضى نكنند. 
اكنــون در بخش هاى مختلــف اقتصادى 
بلبشــوى خاصى حاكم است به گونه اى كه 
بسيارى از افراد از فعاليت هاى اقتصادى غير 
رسمى سودهاى كلانى مى برند بدون اين كه 
فعاليت ها واقدامات آنان مانند گردش مالى 
در عرصه اقتصادى ثبت وضبط شود وحتى 

از بابت آن مالياتى بپردازند.  

يادداشت

پرداخت يارانه
4 هزار تومانى براى واردات 

هر كيلو گوشت قرمز
تســنيم:با تصويب كارگروه ستاد تنظيم 
بازار مقرر شــد كماكان واردات گوشت گرم 
گوســفندى با ارز 3800 تومان و پرداخت 
يارانــه ريالى حــدود 4000 تومان براى هر 

كيلوگرم ادامه يابد.

قيمت مرغ به 8250 تومان 
كاهش يافت

اقتصاد:قيمت هر كيلوگرم مرغ در ســطح 
خرده فروشى تهران كه به مرز 9000 تومان 
در اوايل هفته رسيده بود، كاهش يافت و به 

8250 تومان رسيد.

خبر

بخشى از نقدينگى 1530 هزار ميلياردى واقعى نيست 
گزارش روز

 اقتصاد  آمار منتشر شده از سوى بانك مركزى نشان مى دهد 
نقدينگى در اسفندماه سال 96 با 22 درصد رشد به 1529 هزار 

ميليارد تومان رسيد.
براســاس اين گزارش در بخش تجارت خارجى تراز بازرگانى 
كشــور 22 هزار و 596 ميليون دلار اعلام شــد به طورى كه 
صادرات كالا در سال گذشــته 98 هزار و 142 ميليون دلار و 

واردات كالا نيز 75 هزار و 546 ميليون دلار اعلام شد.
همچنين كل بدهى هاى خارجى كشــور تا پايان سال گذشته 
10 هزار و 910 ميليون دلار گزارش شــد. همچنين در سال 
96 متوســط نرخ دلار آمريكا در بازار بين بانكى 34 هزار 214 
ريال بوده است. با اين حال برخى كارشناسان معتقدهستند كه 
بخشى از اين نقدينگى واقعى نيست دراين باره نايب رئيس اتاق 

مشترك بازرگانى ايران و چين اين موضوع را تأييد مى كند. 

 بخشى از نقدينگى واقعى نيست
به گفته وى روزى 1000 ميليارد تومان به نقدينگى 1530 هزار 
ميليارد تومانى ايران اضافه مى شود كه البته بخشى از آن عدد و 

رقم روى كاغذ بوده و واقعى نيست.
به گفته حريرى از طرف ديگر وقتى دولت با افتخار اعلام مى كند 
«ما سر در حساب مردم نمى كنيم» باعث مى شود اين نقدينگى 
هم روى اشــخاص و افراد خاص متمركز و از سوى ديگر خطر 

هجوم به بازارهاى مختلف و غيرقابل كنترل  ايجاد شود.

وى مدعى است كه يك بخش از نقدينگى ها مربوط به ريخت و 
پاش هاى دولت براساس توليد پول است كه تحت عنوان چاپ 
اسكناس بدون پشتوانه صورت مى گيرد.بخش ديگر نقدينگى ها 
نيز مربوط به خرج كردن از خزانه بدون پشتوانه توليدى است؛ 
نظير بدهى برخى مؤسسه ها كه پول مردم را نداده و دولت براى 
جلب رضايت معترضان آن ها مجبور شده از خزانه پول بگيرد. 
بدين ترتيب اصل بدهى از بين نرفته و 14 درصد نقدينگى را 

شامل مى شود.
نايب رئيس اتاق مشترك بازرگانى ايران و چين با اشاره به اينكه 
نقدينگى ها عمدتاً براساس صورت حساب هاى بانكى نوشته و 
اعلام مى شود، يادآور شــد: به طور مثال شخصى كه در سال 
گذشته 100 واحد بدهكارى داشته، امسال ميزان بدهكارى اش 
با 26 درصد ســود بانكى و جرائم محاسبه مى شود.به عبارتى 
26 درصد نقدينگى ها مربوط به بدهكارى هاى بانكى است كه 
فقط به صورت عدد و رقم نوشته شده و روى ترازها هستند، اما 

واقعى نيستند.

يك نظام مالياتى 
ناكارآمد از نظر 
ميزان تشخيص، 
از نظر ميزان فرار 
مالياتى و از نظر 
نرخ هاى ماليات 
نامعقول داريم 
كه باعث مى شود 
در طبقات بالاى 
درآمدى چنين 
تمركزى از اندوخته 
به وجود بيايد

بــــــــرش

دكتر حسن سبحانى- اقتصاد دان 
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اجرای طرح »سرشــماری اجتماعی خانوارهای ایرانی« ایسنا:معاون امور اجتماعی سازمان بهزیســتی از تشکیل »پرونده خدمات اجتماعی خانوارهای ایرانی« برای نخستین بار در کشور خبر 
داد و گفت: پایلوت این طرح از شهریور در اسلامشهر آغاز می شود. حبیب الله مسعودی گفت: افراد خانواده در این طرح مورد توجه قرار گرفته اند. برای مثال می خواهیم ببینیم که آیا فرد معلول یا 

زن سرپرست خانوار در خانواده حضور دارد. وضعیت آن ها از لحاظ دریافت خدمات سازمان بهزیستی چگونه است؟ آیا بچه مهدکودکی دارند و آیا بینایی کودک کنترل شده است یا نه و.... 
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خبر

قدس از چرایی اجرای ناقص یک قانون گزارش می دهد

تحصیلحیناشتغال؛افزایشبازدهییاتقویتنابرابری
خبر

وزیر نیرو مطرح کرد
صادرات یا فروش آب به هیچ کشوری نداریم

ایسنا: وزیر نیرو با تکذیب شایعات اخیر 
مبنی بر فروش آب شرب به کشورهای 
همسایه تأکید کرد که هیچ برنامه، طرح 
و پیشنهادی برای صادرات یا فروش آب 

به کشورهای دیگر نداریم.
رضا اردکانیان اضافــه کرد: در روزهای 
اخیر که مردم بــرای تأمین آب و برق 

مورد نیاز در زحمت هســتند، عده ای مغرضانه شایعه صادرات را راه انداخته اند 
که از اساس صحت ندارد. 

وی با بیان اینکه کم آبی واقعیتی کتمان ناپذیر و جزئی از واقعیت اقلیم کشــور 
است، تصریح کرد: امسال بارش ها به طور میانگین ۲۶ درصد کمتر از سال قبل 
بوده؛ ضمن اینکه در مناطق جنوبی کشــور بارندگی ها کاهش بسیار بیشتری 
داشــته، بنابراین در این شرایط نباید به بد مصرف کردن عادت کنیم. وزیر نیرو 
یادآور شد: اگر قرار باشد با مدیریت و استفاده غلط آن را در مشک سوراخ بریزیم، 

دچار مشکلات بیشتر خواهیم شد. 
اردکانیان با اشاره به وضعیت تولید و توزیع برق کشور یادآور شد: هم اکنون با روند 
فعلی مصرف در سطح کشور حدود 5000 مگاوات کمبود داریم که باید با صرفه 
جویی بیشتر از این دوره پرمصرف که عمدتاً ناشی از گرمای هواست، عبور کنیم. 
وی بیان داشت: امسال به علت گرمای هوا، مشکل کمبود برق نه تنها در کشور 
ما بلکه در کشورهای همسایه نیز وجود دارد، چنانچه طی روزهای اخیر در کشور 
جمهوری آذربایجان نیز کل شبکه برق برای مدتی قطع و از مدار خارج شد و هنوز 

هم مشکل به طور کامل رفع نشده است.

یک نماینده مجلس انتقاد کرد
سود ۸هزار میلیاردی شرکت ژاپنی 

از تولید سیگار در ایران 
تسنیم: یک نماینده مجلس با انتقاد از سود 8000 میلیاردی یک شرکت ژاپنی از 
تولید سیگار در ایران گفت: مافیای فعال درحوزه دخانیات پیچیده بوده و مافیای 

این حوزه بمراتب بدتر از مافیای ارز است. 
محمد حسین قربانی درخصوص اظهارات مسئولان وزارت بهداشت و درمان مبنی 
بر اینکه زورمان به کمپانی های دخانیات نمی رسد، گفت: در حوزه تولید، مصرف و 
بازار دخانیات فضای آلوده ای در کشور وجود دارد؛ درحال حاضر برای خرید یک 
دستگاه خودروی تولید ژاپن بحث تحریم ها مطرح می شود، اما درهمین حال یک 
شرکت ژاپنی برای تولید سیگار سالیانه 8000 میلیارد تومان سود به جیب زده و 

سرمایه کشور را خارج می کند.

عضو کمیسیون بهداشت مجلس:
۷۰ درصد مردم نمی توانند 

هزینه های دندان پزشکی را بپردازند
 خانه ملت: عضو کمیســیون بهداشت 
مجلس گفت: افزایش سرســام آور نرخ 
مواد دندان پزشــکی، ۷0 درصد مردم را 
در پرداخت هزینه های دندان پزشکی با 
مشکل روبه رو می کند. محمد حسین 
قربانی گفت: هزینه بالای دندان پزشکی 
ناشی از قیمت بالای تجهیزات بوده که 

بویژه در شــرایط کنونی با ایجاد نوسان در بازار ارز ایجاد شده است، بویژه آنکه 
سبب شده نرخ فهرست مواد دندان پزشکی به صورت سرسام آوری افزایش پیدا 

کند. 
وی ادامه داد: آنچه مسلم است این معضل بر قیمت تمام شده برای ارائه خدمات 
در این حوزه اثر گذاشــته اســت و باعث شــده تا ۷0 درصد جامعه که از قشر 
متوسط به پایین محسوب می شوند به دلیل مشکلات اقتصادی قادر به پرداخت 

هزینه های دندان پزشکی نباشند. 
وی در مورد ارائه آماری مبنی بر وجود 300 میلیون دندان پوســیده در کشور 
افزود: آمار و ارقام ارائه شده، صحیح است چراکه در وزارت بهداشت یک کرسی 
که به طور قاطع از حقوق افراد در حوزه دندان پزشــکی دفاع کند، وجود ندارد و 
به رغم اینکه سیاست های کلانی در حوزه بهداشت و درمان کشور ایجاد شد، اما 
متأسفانه بسته حمایتی ویژه برای رفع مشکلات دندان پزشکی که می تواند دروازه 
ورود بســیاری از بیماری ها همچون مشکلات گوارشی باشد، دیده نشده است و 

این خلأ در این زمینه مشاهده می شود.

عضو کمیسیون آموزش مجلس:
جمعیت دانش آموزی 

در سال ۱۴۲۰ به ۱۱ میلیون نفر  می رسد
خانه ملت: عضو کمیسیون آموزش مجلس با اشاره به اینکه بیش از یک میلیون 
صندلی خالی در دانشگاه ها وجود دارد، برخی دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی 

را محکوم به تعطیلی دانست.
محمد بیرانوندی در مورد تقاضای تعطیلی حدود 50 مؤسسه آموزش عالی دولتی، 
گفت: در حال حاضر بیش از یک میلیون صندلی خالی در دانشــگاه ها و مراکز 
آموزش عالی وجود دارد و قطعاً باید به سمت کیفی سازی آموزش گام برداشت؛ 
در برهه ای از زمان بدون حساب و کتاب در شهرهای کوچک دانشگاه هایی ساخته 
شد که در حال حاضر با کمبود دانشجو و معضل صندلی خالی روبه رو هستند.  
وی با بیان اینکه اغلب کرسی ها نیاز به آزمون ندارند، افزود: ۶00 هزار دانشجو در 
کنکور امسال متقاضی سه تا پنج رشته تجربی بودند و همچنین در ریاضی و علوم 

انسانی نیز شاهد چنین موضوعی بودیم. 
وی با تأکید بر اینکه واحدها و رشته های بدون متقاضی که به حد کافی دانشجو 
جذب نکردند باید تعطیل شوند، ادامه داد: متناسب سازی رشته ها با نیازهای روز و 
همچنین افزایش کیفیت آموزشی باید مورد توجه قرار گیرد؛ البته برخی رشته ها 
متقاضی زیادی ندارند و از ســویی متقاضیان ترجیح می دهند در دانشگاه هایی 
که سطح علمی بالاتری دارند تحصیل کنند. بنابراین در برخی رشته ها نه تنها 
صندلی به اندازه کافی داریم، بلکه در برخی موارد بیشتر هم داریم! وی یادآور شد: 
پیش بینی می شود در سال 1405 حدود 15 میلیون دانش آموز داشته باشیم، 
اما پس از این دوره جمعیت دانش آموزی روند نزولی داشته و در سال 14۲0 به 
11 میلیون نفر می رسد. وی افزود: اگر جمعیت دانش آموزی افزایش پیدا نکند 
با معضل صندلی خالی نیز بیش از پیش روبه رو خواهیم شد؛ در این رابطه بهتر 
است دانشــگاه های با درجه بالای علمی برای دوام و بقای خود تلاش و اهتمام 

ویژه ای داشته باشند.

عضو مجمع نمایندگان استان کرمانشاه انتقاد کرد
حبس میلیاردها تومان کمک مردمی 

در حساب هنرمندان
نمایندگان  مجمــع  عضو  ملت:  خانه 
استان کرمانشــاه، ضمن تشریح دلیل 
ورود دستگاه قضایی به موضوع حبس 
کمک هــای نقدی مردمی در حســاب 
سلبریتی ها از نیاز هرکدام از خانواده های 
زلزلــه زده به 15 میلیــون تومان برای 
تکمیل منازلشــان خبر داد. سید جواد 

حسینی کیا در انتقاد نسبت به نحوه هزینه کرد کمک های مردمی توسط افراد 
مشهور ادامه داد: متأسفانه نگاه های سیاسی و اغراض شخصی در این مورد سبب 
شد که تعدادی از این افراد به جای اینکه مبالغ اهدایی از سوی مردم را در اختیار 
زلزله زدگان قرار دهند، اقدام به ساخت مجتمع های فرهنگی کرده یا حتی دهها 
میلیارد تومان در حساب خود نگه داشته اند و این در حالی است که مردم زلزله زده 
در این هوای گرم طاقت فرسا هنوز در چادر یا کانکس مستقر بوده و نیاز مبرمی به 
حمایت مالی دارند. وی افزود: این افراد نه تاکنون جوابی پس داده اند و نه اقدام به 
بازگرداندن مبالغی که با عنوان کمک به زلزله زدگان جمع آوری کرده اند، می کنند 
و نه این مبالغ را در اختیار هلال احمر یا سایر نهادهای حمایتی قرار می دهند، 
بنابراین در اینجا جای دارد از مردم درخواســت کنیم که به نهادهای حمایتی و 
امدادرسان اعتماد کنند تا این قبیل مشکلات ایجاد نشود چرا که اگر مبالغ اهدایی 
از سوی مردم در جهت حمایت از مردم زلزله زده در اختیار نهادهای امدادرسان 

قرار داشت، قطعاً شرایط آن ها بهتر از این می شد.

ضرورتی ندارد 
که دولت از جیب 
مردم هزینه های 

تحصیل و افزایش 
مهارت های 

کارکنان خود را 
بپردازد

بــــــــرش

 جامعه/ محبوبه علی پور  طی روزهای 
اخیــر نماینــدگان خانه ملت به اشــکال 
مختلف به اجرای قانون ممنوعیت تحصیل 
همزمان با اشتغال دولتی اشاره کرده اند. این 
درحالی است که موضوع یادشده مکرر طی 
دو دهه گذشته از سوی مسئولان و مراجع 
ذی صــلاح مورد توجه قرار گرفته اســت. 
چنانکه در ماده واحــده قانون ممنوعیت 
ادامه تحصیل کارگزاران کشور در ساعات 
اداری مصوب 13۷۲/10/14 مجلس شورای 
اسلامی آمده است: »از تاریخ تصویب این 
قانون اشتغال و ادامه به تحصیل کارگزاران 
شاغل در جمهوری اسلامی ایران اعم از قوه 
مجریه، قوه مقننه و قوه قضائیه و نهادهای 
انقلاب اســلامی و شرکت های تابعه دولت 
و تمامی مؤسساتی که به نحوی از بودجه 
عمومی کشور استفاده می کنند در ساعات 
اداری  روزهای کاری هفته در داخل و خارج 

کشور ممنوع است و متخلفین به انفصال 
موقت از خدمت از یک ســال تا سه سال 

محکوم می شوند«.

 چنداستثنادرقانون
همچنیــن مطابق قانون یادشــده که در 
تاریــخ 13۷۲/10/۲۲ به تأیید شــورای 
نگهبان رســیده، اســتثناهایی برای منع 
تحصیل همزمان تعیین شــده که یکی از 
ایــن تبصره ها، مربوط به مجاز بودن ادامه 
به تحصیل تمام وقت کارکنان با اســتفاده 
از مأموریت یا مرخصی با تعیین جانشین 
ایشــان به این شرط اســت که همزمان 
با تحصیل، اشــتغال اداری نداشته باشند. 
ناگفته نماند که در دولت های نهم و یازدهم 
نیز در قالب بخشــنامه هایی بر این گونه 
ممنوعیت ها تأکید شــده است. به هرروی 
طی ســال های اخیر درراستای اجرای این 

قانــون وزارتخانه ها وســازمان های متعدد 
اعلام آمادگی کرده اند که می توان به وزارت 
علوم اشاره کرد. درحالی که در همین زمان 
نیز شاهد کثرت استثناهایی در دستگاه های 

زیرمجموعه دولت هستیم.

 همیشههمهدربرابرقانونیکسان
نیستند

بنابر قرائــن متعدد جامعه ما ســرزمین 
قوانین خوب با اجــرای ضعیف و ناکارآمد 
است. واکنش های مختلف به نحوه اجرای 
قانون یادشده نیز گواهی برهمین ادعاست. 
چنانکه کارشــناس منابع انسانی یکی از 
مراکز دولتی که حال درآستانه بازنشستگی 
است، می گوید: اساس تصویب قانون مزبور 
به اوایل دهــه ۷0 برمی گردد درحالی که 
درهمین زمان شاهد تشــکیل و فعالیت 
مراکز ویژه آموزش و تربیت مدیران دولتی 

مرتبط با سازمان ها و وزارتخانه ها نیزبوده ایم. 
چنانکه با نگاهی به رزومه تحصیلی بسیاری 
از مدیران در سطوح مختلف در می یابیم که 
این افراد از همین مراکز مدرک گرفته اند. 

این درحالی است که بنابر 
شــواهد اغلب درعمل این 
ممنوعیت ها برای کارمندان 
دون پایه اعمال می شــود. 
که  اینجاســت  جالب تــر 
برخی از مســئولان ادارات 
بــا وجود فراهم ســاختن 
شــرایط تحصیل خود در 
طورفیزیکی  به  دانشگاه ها 
درکلاس های دانشگاهی نیز 

حضور چندانی ندارند.
از همین رو شــاهد مدارک دانشــگاهی 
کذایی، عناوین کذایی و پست های کذایی 

فراوانی درجامعه هستیم.

پس از خبر

کارشناس صهیونیست:

شاید ما ابرهای ایران را نابارور می کنیم

خبرگزاری فارس: دو کارشناس اقلیمی و امنیتی رژیم اشغالگر 
قدس به بررسی امکان نابارورکردن ابرهای ایران از سوی دشمنان 
ایران پرداخته اند و نتیجه نهایی آن شده که رژیم صهیونیستی 
احتمالاً از آسمان عربستان، اقدام به نابارورکردن ابرهای راهی 
ایران می کند. پس از منتشــر شدن گمانه زنی های مختلف در 
خصوص علت خشکسالی سخت در بخش های وسیعی از ایران، 
خبرگزاری روسی اسپوتنیک در مصاحبه با دو کارشناس، زوایای 

این مســئله را بررسی کرده است. کارشــناس اول »ولادیمیر 
ســمنوف« معاون موسسه فیزیک اتمسفر »اوبوخوف« روسیه 
است که می گوید همانطور که پخش مواد شیمیایی خاص در 
ابرها برای بارور کردن آن امکان پذیر است، تزریق نوعی دیگر از 
مواد برای جلوگیری از بارش ابرها هم امکان پذیر و در روسیه، 
متداول اســت. سمنوف گفته که این کار در روسیه برای ایجاد 
امکان مراسمات خاص در فضای باز از جمله رژه سالروز پیروزی 
بر ارتش نازی در ششم ماه مِی انجام می شود؛ این کارشناس اما 
در انتها افزوده که دســت زدن به چنین اقدامی برای اسرائیل 
کــه بیش از 1000 کیلومتر با مرزهای غربی ایران فاصله دارد، 
ممکن نیست و این کار باید حداکثر در 100 کیلومتری مرزهای 
ایران انجام شود. کارشناس دوم »سیمون تسیپیس« از موسسه 
مطالعات امنیت داخلی رژیم صهیونیستی است؛ وی ضمن تأیید 
نظرات فنی ولادیمیر سمنوف، با نتیجه گیری وی مخالف است.

تسیپیس گفته که اسرائیل از امکان نابارور کردن ابرها به عنوان 
»ســلاح اقلیمی« استفاده می کند تا دشــمنان خود را به زانو 
در آورد. وی در این خصوص گفته: »امروزه شــاهد روش های 

ترکیبی در جنگ های نوین هستیم و از هر وسیله ای از جمله 
روش های تأثیرگذاری بر اقلیم، استفاده می شود«.

تســیپیس قبول دارد که فلسطین اشــغالی فاصله زیادی با 
مرزهــای ایران دارد و نابارور کــردن ابرها باید با پرواز هواپیما 
درون آن هــا در فاصله حداکثر 100 کیلومتری مرزهای ایران 
انجام شود ولی با توجه به اطلاعات خود، گزینه محتمل دیگری 

را مطرح کرده است.
تسیپیس گفته:»ایالات متحده زیرساخت های نظامی خود را 
در خاورمیانه دارد. زیرساخت هایی در مجاورت ایران. بیشترین 
احتمال روی این گزینه است که این کار )نابارور کردن ابرهای 
راهی ایران( در خاک عربستان سعودی صورت می گیرد. اسرائیل 
مورد حمایت آمریکاســت و آمریکا هم تجهیــزات لازم برای 
دستکاری ابرها را دارد و این کار می تواند بر شرایط داخلی ایران 
تأثیرگذار باشد. چنین تأثیرگذاری )اقلیمی( در سطوح منطقه ای 

و از یک محل نزدیک، از نظر تئوریک و فنی، محتمل است«.
تسیپیس در انتها گفته که قصد اسرائیل از این اقدام احتمالی، 

ضربه زدن به نظام جمهوری اسلامی است.

مدیرکل حراست سازمان حج 
خطاب به زائران:

به انگشت نگاری درفرودگاه های 
مقصد حساس نشوید

ایلنــا: مدیرکل حراســت ســازمان حج 
گفــت: زائران نباید نســبت به موضوعاتی 
نظیر انگشــت نگاری یــا تصویربرداری در 
فرودگاه های مقصد حساسیت نشان دهند 
چراکه این برنامه به صورت تصادفی و برای 
حجاج همه کشــور ها رخ می دهد. بنابراین 
سعه صدر و صبوری جزو اولویت ها محسوب 
می شود. نصیری به امنیت در سفر اشاره کرد 
و گفت: توجه به قوانین کشور میزبان و عدم 
حساسیت به موضوعات مختلف در برگزاری 
حجی آرام و مناسب اثرگذار است.  مدیرکل 
حراست ســازمان حج تصریح کرد: زائران 
نباید نســبت به موضوعاتی نظیر انگشت 
نگاری یــا تصویربــرداری در فرودگاه های 
مقصد حساسیت نشــان دهند چراکه این 
برنامه به صورت تصادفی و برای حجاج همه 
کشــور ها رخ می دهد بنابراین سعه صدر و 

صبوری جزو اولویت ها محسوب می شود.
نصیــری درخصوص لپ تــاپ و تبلت نیز 
گفت: ایــن کالا ها ممنوعه نیســتند، اما 
شاید همراه داشــتن آن ها موجب معطلی 
زائران شــود چراکه بررسی کاملی از سوی 
مأموران ســعودی درخصــوص این کالا ها 
انجام می گیرد. وی تأکید کرد: برخی اعمال 
نظیر بحث و مجادله نکردن بویژه در بقیع، 
توجه به نکات آموزشی، بلند نکردن کفش 
در حرمین، پرهیز از برداشت خاک از بقیع، 
نوشتن عریضه در بقیع و... باید مورد توجه 
قرار گیــرد. وی در پایان به توافقنامه میان 
دو کشور برای حج تمتع اشاره کرد و گفت: 
سعودی ها سال گذشته نیز به توافقات مبنی 
بر عزت و امنیت زائران توجه کردند و امسال 
نیز بر همین اساس برنامه ریزی شده و جای 

نگرانی وجود ندارد.

رئیس مرکز ملی پرورش 
استعدادهای درخشان خبر داد

ایجاد مجتمع های سمپاد 
از سال ۹۸

پــرورش  ملــی  مرکــز  فارس:رئیــس 
استعدادهای درخشان و دانش پژوهان جوان 
با بیان اینکه مدارس ســمپاد متوسطه اول 
در سال تحصیلی جدید کاهش نمی یابند، 
گفــت: امیدواریم مجتمع های ســمپاد از 
ســال ۹8 ایجاد شوند. فاطمه مهاجرانی در 
پاســخ به این پرسش که آیا تعداد مدارس 
ســمپاد متوسطه اول در ســال تحصیلی 
آینــده کاهش می یابد، افــزود: با توجه به 
اینکه تعداد پایه های هشتم و نهم مدارس 
سمپاد تغییری نکرده اند، مدارس نیز کاهش 
نمی یابند. وی با بیان اینکه به دنبال ایجاد 
مجتمع های سمپاد در مناطق هستیم، ادامه 
داد: باید برای مدارس سمپاد، ساختار ایجاد 
کرده و برای تقویت کیفیت آن ها برنامه ریزی 

کنیم.

سخنگوی وزارت بهداشت 
تشریح کرد

تأثیر نوسانات ارز 
بر قیمت دارو

ایســنا: دکتر ایرج حریرچی درباره تأثیر 
نوســانات قیمت ارز بر روی قیمــت دارو و 
تجهیزات پزشــکی گفت: از نظر ما و طبق 
سیاســت گذاری دولت نوســانات قیمت ارز 
هیچ تأثیری در حوزه دارو ندارد، غیر از همان 
افزایش قیمت ســالانه که کمتر از تورم و ۹ 
درصد بوده اســت. وی گفت: در حال حاضر 
هیچ شــرکت دارویی نیســت که بگوید ارز 
دولتی می خواهــم و ارز 4۲00 تومانی به او 
تخصیص داده نشــود. از طرفی ما قیمت ها 
را رســماً اعلام کرده ایم، منتهی متأســفانه 
برخی افراد و شرکت های وارداتی به صورت 
اســتثنا از این ارز 4۲00 تومانی اســتفاده 
می کنند، اما اقلامشــان را با قیمتی بالاتر از 
نرخ مصوب می فروشند که این اقدام تخلف 
است. سخنگوی وزارت بهداشت درباره عدم 
تأمیــن تجهیزات و ملزومات پزشــکی لازم 
برای بیماران بستری در بیمارستان ها گفت: 
این اقدام تخلفی آشکار است. باید توجه کرد 
که تجهیزات و ملزومات پزشــکی مورد نیاز 
بیماران بســتری در تمام بیمارستان ها اعم 
از دولتی، خصوصی، خیریه و... باید توســط 
بیمارســتان برای بیمار تأمین شود. فاکتور 
صادر شــود و هر گونه دریافتــی به غیر از 
صورتحساب رســمی بیمارستان و صندوق 
بیمارستان تخلف است و مردم می توانند این 
تخلفات را هم با سامانه 1۹0 در میان بگذارند.

تأکید بر قوانین خنثی
مصطفی خلیلــی - مدرس و 
مشــاور حقوق کســب و کار 
نیز می گوید: امروزه بر اســاس 
منابع  مدیریت  نویــن  الگوی 
انســانی بر تقویت نیروی کار 
تأکید می شود.ازاین رو معتقدم 

تصویب چنین قوانینی نمی تواند نقش مؤثری بر افزایش 
بازدهی نیروی فعال دولتی داشــته باشد زیرا از عناصر 
اثرگذار در ارتقای ســطح دانش و آگاهی درحوزه منابع 
انسانی میزان تحصیلات دانشگاهی است و نمی توان منکر 
این مسئله شد.البته باید این تفکیک را نیز قایل شد که 
منظور از تحصیلات دانشگاهی آموخته هایی است که با 
انگیزه افزایش تفکر، آگاهی واهدافی از پیش تعیین شده 
باشــد و با دید مدرک گرایی به آن نگاه نشود. به هرحال 
چنانکه شاهدیم درعمل ضعف هایی که دراجرای قانون 
یادشده وجود دارد هدف تبیین قانون را زیر سؤال برده و 
مخدوش ساخته است. البته شاید عده ای توجیه کنند که 
هــدف از تصویب قانون افزایش بازدهی و بهره وری بوده 
درحالی که با تبصره ها و ارفاق هایی که دراین قانون ذکر 
شده همانند این که افراد می توانند جایگزینی برای خود 
قرار دهند در عمل این قانون مشکلاتی دارد.همچنین اگر 
قرار این است که قانونی اجرا شود، باید تمام افراد وسطوح 
را درمجموعه ای شامل شود. به هر حال با نگاه به اجرای 
این قانون درمی یابیم یک سو دولت است و سویی دیگر 
کارکنانی که خشنود ازاین قانون نیستند. بنابراین برای 
اثرگذاری افزونتــر و پایدار این گونه قوانین باید دولت و 
مجلس تدابیر شایسته ای را بیندیشند. به این ترتیب با 
بررسی همه جانبه به این نتیجه برسند که ادامه این روند 
در توسعه زیرساخت ها چه آثاری را درپی دارد زیرا با عدم 
رویه های یکسان اجرایی در عمل این قانون مؤثر نخواهد 
بود. چنانکه از نکات منفی این اســت که قانون یادشده، 
انگیزه کارمندان را درموضوعاتی همانند ارتقای شــغلی 
و افزایش آگاهی می گیرد.همچنین به دلیل اجرا نشدن 
آن برای تمام افراد فعال در دستگاه های دولتی احساس 
تبعیض و نابرابری را در نیروی انسانی تقویت می کند که 

بر بازدهی این مجموعه اثرگذاراست.

مانع تراشی سیاست های کلان
 علی اکبــر لبافی، معاون وزیر 
ســابق کار با اشاره به ضرورت 
تصویب این قانون اظهارمی کند: 
پیروزی  ابتدایــی  ســال های 
انقــلاب بــرای تقویــت بنیه 
تخصصــی ادارات منعی برای 

تحصیل همزمان با اشتغال وجود نداشت، اما در سال های 
اخیــر به دلیل فراوانی تعداد تحصیلکــردگان در ادارات 
دولتی که گاه حتی بیش از50 درصد دستگاه ها را دانش 
آموختگانی با تحصیلات بالای کارشناسی ارشد تشکیل 
می دهند، قانونگذاران به تصویب این قانون اقدام کردند. 
ناگفته نماند که تعداد دانــش آموختگان نیز درجامعه 
رشــد قابل تاملی داشته که این نیز فرصتی برای جذب 
نیروهای توانمند فراهم کرده است.این درحالی است که با 
وجود تأکیدات مکرر شاهد تخلفاتی نیز هستیم که اغلب 
از سوی مدیران و مسئولان دیده می شود.چراکه درعمل 
تحصیل همزمان کارمندان رده پایه و میانه با دشواری و 
محدودیت روبه روست.البته ناگفته نماند که در عرصه های 
کلان جامعه نیز شــرایطی وجود دارد که سبب ترغیب 
مدیران به تحصیل همزمان در مشــاغل خود می شود. 
چنانکه طبق قانون یکی از شــروط راه یابی به مجلس 
به عنوان نماینده دارابودن مدرک کارشناســی ارشد به 
بالاســت درحالی که این قانون مشمول نمایندگان راه 

یافته در ادوار گذشته نمی شود. 
به هر حال او معتقد اســت با تأکید براجرای اثرگذار این 
قانون می توان مانع تبعیض شده و زمینه را برای افزایش 
بهره وری افزون تر نیروی انســانی فراهم کرد. این امرنیز 
منوط برآن است که با تأکید بر یکسان سازی روند اجرای 
قوانین در ادارات مختلف شــرایط به گونه ای رقم بخورد 
که تمام شاغلان  که مشمول قانون  استخدامی کشوری 
هستند  از وضعیت مشابهی برخوردارشوند. همچنین برای 
تقویت بنیه تخصصی سازمان ها ونهادها متولیان امر باید 
تدابیری را برای تحصیل، دانش افزایی نیروهای رده میانه 
و پایه بیندیشند. چراکه  تقویت این بخش به مراتب فراتر 
از گســترش زمینه تحصیلات مدیران ارشد می تواند بر 

توسعه وکارآیی ساختاراداری اثرگذار باشد.

قانونی که به بی عدالتی دامن می زند
 موســی الرضا ثروتی، نماینده 
پیشین مجلس شورای اسلامی 
نیز با تأکید بر مثبت دانستن 
ممنوعیت  قانــون  پیامدهای 
اشــتغال  با  تحصیل همزمان 
دولتی تصریح می کند: تصویب 

این قانون را با وجود شرایط فعلی جامعه مثبت می بینم.
چراکه امروزه به دلیل کثرت نیروی شاغل تحصیلکرده با 
محدودیت وکمبودی روبه رو نیســتیم و نیازی به اینکه 
کارمندان مأمور به تحصیل شوند، نیست.درواقع ضرورتی 
ندارد که دولــت از جیب مــردم هزینه های تحصیل و 

افزایش مهارت های کارکنان خود را بپردازد. 
این درحالی اســت کــه همچنان اجرای ایــن قانون با 
کاستی روبه روست چراکه بسیاری از مدیران و مسئولان 
درادارات دولتی با اســتفاده از جایــگاه و موقعیت خود 
سوء اســتفاده کرده و به تحصیل می پردازند. حال آنکه 
این محدودیت ها بیشــتر برای کارمندان اســت و آن ها 
ناگزیر به گرفتن مرخصی و صرف هزینه می شوند.البته 
درقانون تمام گروه ها و رده های شغلی اداری یکسان بوده 
و برتری وجود ندارد، اما مدیران تخلف می کنند.درحالی 
که چنانچه قوانین این حوزه به درستی اجرایی شود دیگر 
شــاهد نابرابری، بی عدالتی و نارضایتی میان نیروهای 
فعال در دســتگاه ها نخواهیم بود.این درحالی است که 
اراده کافی برای اجرای این قوانین از ســوی متولیان امر 
وجود ندارد.این درشــرایطی است که قانونی که قراربود 
سبب افزایش بازدهی نیروی انسانی شود با کاستی های 
موجود در اجرای ناقص خود؛ آثار ناخوشایندی بر ساختار 
اداری نهادها دارد زیرا که روحیه کارجمعی را تحت تأثیر 
قرارداده، حس اعتماد عمومی و انگیزه فعالیت را از بین 
می برد. البته مشــکلاتی که درساختاراداری کشوروجود 
دارد تنها به همین مقوله خلاصه نمی شود زیرا شاهدیم 
با هرتغییر مدیریتی وضعیت  تمام نیروها دســتخوش 
تحول شده و در چیدمان نیروهای انسانی هیچ پایبندی 
به قوانین دیده نمی شود.به هرروی با روند قانون گریزی 
موجود  نمی توان انتظارداشت  مدیران رده پایین خود را 

مکلف به رعایت قوانین بدانند.
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

کارت هــای بازرگانــی مورد بازنگری قرار می گیرد فیروزکوه-قدس: وزیر صنعت، معدن و تجارت از بازنگری در کارت های بازرگانی صادر شــده خبر داد و گفت: کارت های موجود برای تمدید 
باید شــرایط جدید را دارا باشــند. محمد شــریعتمداری در جمع خبرنگاران شهرستان فیروزکوه در خصوص کارت های بازرگانی افزود: کســانی که برای بار نخست کارت دریافت می کنند تا سقف 500 
هزار دلار، در سال دوم حداکثر دو میلیون دلار مجاز به واردات هستند و در سال سوم به بعد به شرط تشخیص کمیسیون که به حسن شهرت مشهور هستند، می توانند بدون محدودیت تجارت کنند.
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قدس گزارش می دهد

گورخوابی در سیستان؛ شایعه یا واقعیت؟ 

گزارش

آتش به جان تاریخی ترین مسجد مازندران افتاد

ساری غرق غم و دود

ساری – احمدی: عصر پنجشنبه، آتش به جان مسجد جامع 
ســاری، تاریخی ترین مسجد مازندران افتاد و ساری غرق غم و 

دود شد.
به گزارش خبرنگار قدس، ساعت 8 شب بود که شعله های آتش 
از همه نقاط شهر رؤیت می شد و دود خاکستری تمام شهر را 
در خود فرو برده بود. زبانه های آتش از وسط بازار نرگسیه ساری 
شعله می کشید و مسجد جامع، نگین این منطقه را به کام خود 

می برُد و تلاش آتش نشانان هم راهگشا نبود.

این مسجد چشــم نواز و روحبخش با همه خاطرات مازنی ها 
ســوخت و حالا مردم مرکز مازندران چشم به همت مسئولان 

دارند تا بار دیگر در شبستان های دلنوازش، راز و نیاز کنند.

حریق عمدی نبوده است
استاندار مازندران با حضور در محل حادثه در جمع خبرنگاران 
رســانه های گروهی گفت: عمدی در کار نبوده و آتش سوزی 
مسجد جامع به علت اتصال در سیستم برق رسانی مسجد رخ 

داده است.
محمد اسلامی با اشــاره به اطفای کامل حریق، اظهار کرد: به 
گفته شاهدان عینی، آتش سوزی از اتصال سیم های برق بر روی 

پشت بام مسجد و بر اثر گرمای شدید رخ داد.
وی با اشــاره به اینکه آتش سوزی موجب سوخته شدن کامل 
سقف چوبی مسجد شــده است، اضافه کرد: این حادثه تلفات 

جانی نداشت.
استاندار مازندران با اعلام اینکه لکه گیری نیز توسط نیروهای 
آتش نشانی صورت گرفته است، از حضور متعهدانه و ایثارگرانه 

نیروهای امدادی که با تمام توان تلاش کردند، قدردانی کرد.

چراغ مسجد جامع روشن می شود
اسلامی با اعلام اینکه مسجد جامع ساری به عنوان اثر ملی به 
ثبت رســیده و تابع مقررات میراث فرهنگی است، خاطرنشان 
کرد: با همکاری و پشتیبانی سازمان میراث فرهنگی، بازسازی 

مسجد را با برنامه زمان بندی و تدوین شده پیگیری می کنیم.
وی اظهــار امیدواری کرد: با تلاش همگان، مســجد به حالت 
اولیه برگردد و با لحاظ شدن مسائل ایمنی شاهد اتفاقات ناگوار 

این چنینی نباشیم.
گفتنی اســت؛ مسجد جامع ســاری مربوط به سده های اولیه 
دوران های تاریخی پس از اسلام - دوره قاجار است و در ساری، 
محله چناربن، داخل بازار نرگسیه واقع شده و این اثر در تاریخ 
8 اسفند ۱۳۷۷ با شمارهٔ ثبت ۲۲۷۲ به عنوان یکی از آثار ملی 

ایران به ثبت رسیده است.
بنای کنونی مسجد جامع ساری حاصل بازسازی های مکرر در 
دوران قاجاریه و پهلوی است، ولی در میزان قدمت و بنیانگذار 

آن اختلافاتی وجود دارد. 
اکثراً این بنا را به دوران عباسیان منتسب می  دانند و ساخت آن 

را به دوره پس از سقوط اسپهبد خورشید اعلام کرده اند.

افزایش قیمت مصالح ساختمانی 
در مناطق زلزله زده کرمانشاه

در  قزوین  اســتاندار  قدس:  کرمانشاه- 
حاشیه ســفر یک روزه به کرمانشاه جهت 
افتتاح 5۳5 واحد مســکونی ساخته شده 
توسط بنیاد مســکن قزوین گفت: افزایش 
سرســام آور قیمــت مصالح ســاختمانی 
موجب نگرانی مــردم زلزله زده، بخصوص 
پیمانکاران است که امیدواریم در این زمینه 
از سوی دولت تصمیمات لازمی برای سرعت 

بخشیدن به کارها، صورت پذیرد.
عبدالمحمد زاهدی اظهــار کرد: قزوین به 
عنوان یکی از اســتان های معین بازسازی 
در گیلان غرب، کار ســاخت ۳۳00 واحد 
مســکونی را بلافاصله پی از زلزله آغاز کرد. 
مردم قزوین پس از زلزله کرمانشــاه ۱40 
میلیارد ریال کمک نقدی به حادثه دیدگان 
این واقعه کردند. حجم گســترده عملیات 
آواربــرداری، تســطیح و ســاخت بناهای 
آسیب دیده در ۲09 روستا و دو شهرستان 
گیلان غرب به همراه تأمین مصالح مورد نیاز 
و تعیین پیمانکاران شاخص از سوی بنیاد 

مسکن قزوین بود.

کمبود ۱۵۰۰ نفر نیرو در بخش 
بهداشت و درمان لرستان

خرم آباد- قدس:  رئیس دانشــگاه علوم 
پزشکی لرستان گفت: به ازای هر تخت سه 
نفر نیرو لازم اســت که با شرایط فعلی هم 
اکنون ۱500 نفر کمبود نیرو داریم. کوروش 
ساکی در شــورای اداری استان لرستان با 
اشاره به کمبود تخت بیمارستانی مرکز »آی.
سی.یو« و »سی.ســی.یو« در استان گفت: 
باید در این ســه حیطه کار بیشتری انجام 
شود. وی افزود:  شاخص تخت بیمارستانی به 
ازای هر ۱000 نفر در استان ۱/4 بوده است. 
این آمار در گذشته 0/8 بوده است که قصد 
داریم آن را به ۲/۲ برسانیم. هم اکنون ۱000 
تخت در حال ساخت است که حدود 4000 
نفر پرسنل لازم دارد و اگر نتوانیم این نیرو 
را تأمین کنیم، خواه ناخواه این تجهیزات به 

هدر خواهند رفت.

انعقاد قرارداد ۱۶ پروژه 
زیرساخت گردشگری در فارس

شیراز- قدس: مدیرکل میراث فرهنگی 
فــارس از انعقاد ۱۶ قرارداد بــرای ایجاد و 
توســعه ی زیرســاخت های گردشگری در 
این اســتان خبــر داد. مصیــب امیری در 
جمع خبرنــگاران گفت: هــدف از انعقاد 
قراردادهای ایجاد و توسعه ی زیرساخت های 
گردشــگری، ایجاد اشتغال پایدار متناسب 
با ظرفیت های اســتان فارس است. وی با 
افزود: اعتبار پیش بینی شده در قراردادهای 
شانزده گانه منعقد شده برای ایجاد و توسعه  
زیرســاخت های گردشــگری افزون بر ۲۲ 
میلیارد و ۱5۲ میلیون ریال اســت. امیری 
یادآور شــد: قراردادهای مورد نظر با بخش 
خصوصی منعقد شده و در شهرستان های 
مختلف فارس اجرایی می شــود. وی گفت: 
برق رســانی بــه منطقه ی شــش پیر در 
شهرستان سپیدان، تنگ خرتنگ شهرستان 
داراب، محوطــه ی محمــد حنفیه  قلات 
شهرستان بوانات و کهکران سپیدان، بخشی 

از این قراردادها را شامل می شود.

کارخانه آرد یاسوج 
در بلاتکلیفی

یاســوج- قدس: معاون امــور اقتصادی 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: سازمان 
اقتصــادی کوثر برای یک بار هم که شــده 
تکلیف کارخانه آرد، نشاسته و گلوکز یاسوج 
را مشخص کند. جعفر گوهرگانی در نشست 
بررسی مشــکل این کارخانه افزود: سازمان 
اقتصادی کوثر که به لحاظ مالی مشــکل و 
یا کمبودی ندارد و کافی است اراده کند تا 
این کارخانه با تمام ظرفیت به چرخه تولید 
برگردد و به لحاظ بهداشتی و با استانداردهای 
لازم ایــن محصــولات را تولیــد کند. وی 
اظهارکرد: طی ســال های 90 تاکنون برای 
راه اندازی مجدد این کارخانه با همه ظرفیت 
جلســات زیادی در تهران و این اســتان با 
حضور مسئولان استانی و بنیاد مستعضفان  
 و نمایندگان آن بنیاد برگزار شده، اما با همه 
قول و قرارها متأسفانه همچنان مشکلات باقی 
است. سازمان اقتصادی کوثر تفاهمنامه هایی 
که با این اســتان منعقد کرده است به هیچ 
کدام این تعهدها هم عمل نکرده در حالی که 
ماهیت این نهاد حمایت و کمک به مناطق 

محروم و دور افتاده است. 

مردم دولت را برای عبور از موضوع کمبود برق 
یاری کنند

کرج- قدس: رئیس کمیسیون صنایع 
مجلس شورای اســلامی گفت: مردم، 
دولت را برای گذر از مشکل کمبود برق 
که تمامی کشور امروز با آن درگیر است 

یاری کنند.
عزیــز اکبریان در همایــش پیاده روی 
خانوادگی اســتان البرز در شهرســتان 
کرج با اشــاره به گرمای بی سابقه هوا، اظهار داشت: از ملت بابت مشکلاتی که 

درخصوص قطعی برق این روزها با آن مواجه هستیم، عذرخواهی می کنیم.
وی اضافه کرد: برای گذر از این بحران انتظار ما از مردم این اســت که با دولت 

همکاری کرده و با صرفه جویی هر چه بیشتر بتوان این کمبود را جبران کرد.
اکبریان گفت: دولت در این شــرایط نیازمند کمک همه مردم است و باید همه 
دست به دست هم داده دولت را یاری کنیم تا از این مشکل نیز بتوانیم عبور کنیم.

نخستین تفاهمنامه بین المللی رویداد همدان 2۰۱8 
امضا شد

تفاهمنامه  نخستین  قدس:   همدان- 
بین المللی رویداد فراملی همدان ۲0۱8 
بین مجمع جهانی شهرهای جاده ابریشم 
و اتاق بازرگانی همدان با هدف توســعه 
راهبردی گردشگری در این استان امضا 
شد. این تفاهمنامه در اجلاس دو روزه 
سفرای خارجی در همدان که با حضور 
حدود 50 سفیر و نماینده خارجی با رویکرد رویداد فراملی همدان ۲0۱8 برگزار 
شد، به امضا رسید. براساس این تفاهمنامه طرح راهبردی، علمی و تحقیقاتی بین 
مجمع جهانی شهرهای جاده ابریشم و اتاق بازرگانی، کشاورزی، صنایع و معادن 

همدان عملیاتی می شود. 
راه اندازی دبیرخانه همدان ۲0۱8، تدوین چشم انداز گردشگری این استان، توسعه 
شبکه مشترک گردشگری میان کشورهای عضو مجمع جهانی گردشگری، ارتقای 
ظرفیت و مدیریت مقاصد ســفر و تسهیلات سفر آسان و همسویی برنامه های 
جهانی جهانگردی با محوریت طرح های جاده ابریشم، برخی از مفاد این تفاهم 

نامه اعلام شده است.

بهره برداران گیاهان دارویی وام می گیرند
ارومیه- ایرنا:  مجــری طرح گیاهان 
دارویی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: 
۷000 میلیارد ریال تسهیلات در بخش 
کشت ارگانیک و تکثیر گیاهان دارویی و 
فراوری آن ها از سوی »سامانه کارا« در 
حال پرداخت به بهره برداران اســت که 
می تواند نقش مهمی در اشتغال و توسعه 
این بخش داشــته باشد.  حسین زینلی افزود: در صورت استقبال بهره برداران و 
تولید کنندگان ۲000 میلیارد ریال تسهیلات اضافی نیز برای ایجاد اشتغال در 

این حوزه تخصیص می یابد. 
وی واردات گیاهان دارویی در سال گذشته به ارزش ۱50 میلیون دلار و اسانس 
به ارزش 9۲ میلیون دلار را یادآوری کرد و گفت: با توسعه کشت گیاهان دارویی 
افزون بر صرفه جویی در مصرف آب، واردات این بخش نیز کاهش می یابد. زینلی 
بیان کرد: بیدمشــک و بادرشبو از گیاهان ارگانیکی این استان نیازمند سرمایه 

گذاری است.

تولد کودکان معلول در کشور کاهش یافته است
اردبیل-قــدس: رئیــس ســازمان 
بهزیســتی کشــور گفت: با اقدام های 
مشاوره ای و پیشــگیرانه تولد کودکان 
معلول در کشــور کاهش یافته و برای 
اطمینان از این امر با اقدام های پزشکی 
و تشخیصی ۱480 جنین معلول نیز در 
مراحل ابتدایی شناسایی و مجوز سقط 
آنان صادر شده است. انوشیروان محسنی بندپی در گردهمایی علمی - تخصصی 
معاونان پیشگیری بهزیستی سراسر کشور در اردبیل افزود: مشاوره های ژنتیک 
یکی از اقدام های پیشــگیرانه است که در راستای جلوگیری از تولد نوزاد معلول 
توســط بهزیستی اجرا می شود. وی بیان کرد: ارائه مشاوره های قبل از ازدواج به 
زوجین نیز از جمله اقدام های دیگر بهزیستی در راستای پیشگیری از معلول زایی 

است.

کاروان گردشگری خودروهای کلاسیک هلند وارد 
تبریز شد

تبریــز- قــدس:  کاروان ۷0 نفره 
گردشــگری خودروهــای کلاســیک 
کشور هلند با عنوان »گردشگری جاده 
ابریشــم« وارد تبریز شــد. این کاروان 
گردشگری با مشارکت شرکت کلاسیک 
تــراول هلنــد و یکــی از آژانس های 
مسافرتی استان فارس با هدف آشنایی 
و بازدید از شــهرهای مهم جاده ابریشم کشــور ایران در قالب ۳5 خودرو و ۷0 

گردشگر وارد کهن شهر تبریز شد. 
کاروان مزبــور که از طریق مرز بازرگان وارد ایران شــده، ســفر ۶ روزه خود به 
کشورمان را از شهر تبریز آغاز کرده است. سرپرست معاونت گردشگری اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه 
برنامه ســفر این کاروان به تبریز با هدف آشنایی بیشتر با تاریخ و فرهنگ غنی 
آذربایجان خواهد بود، اظهار داشــت: با توجه به انتخاب تبریز به عنوان پایتخت 
گردشگری کشورهای اسلامی در سال ۲0۱8، نخستین مقصد سفر این کاروان 
این شهر تاریخی است. فرشاد رســتمی گفت: کاروان گردشگری جاده ابریشم 
هلند برنامه سفر خود به ایران را پس از اقامت یک روزه خود در تبریز، با بازدید از 

شهرهای تهران، سبزوار و مشهد به پایان خواهند رساند.

احیای صنعت نساجی خمین کلید خورد
نماینده مردم خمین در  ایرنا:  خمین- 
مجلس شــورای اســلامی گفت: فرایند 
احیای صنعت نساجی خمین کلید خورد 
و این واحد تا شهریورماه جاری به بخش 
ابراهیم  خصوصی واگذار می شود. محمد 
رضایی افزود: چند شرکت داخلی که تولید 
کننده پنبه و نخ انبوه هستند برای احیای 

صنعت نساجی خمین اعلام آمادگی کرده اند.  
نماینده مردم خمین در خانه ملــت ادامه داد: مراحل مزایده برای واگذاری این 
واحد تولیدی به بخش خصوصی در دست انجام است. رضایی افزود: رکود بازار، 
کمبود نقدینگی، فرســودگی تجهیزات و فنــاوری و واردات کالای خارجی و از 
همه مهمتر عواملی که موجب شده صنعت نساجی خمین با کمتر از ۲0 درصد 
ظرفیت اســمی فعالیت کند و زیان دهی این مجتمع صنعتی مهم را به دنبال 

داشته است.  
وی توضیح داد: این صنعت به سبب تک واحد بودن در خمین از ویژگی بارزی 

برخوردار است و احیای آن امسال در دستور کار قرار گرفت. 
 نماینده مردم خمین در خانه ملت تصریح کرد: از تمامی ظرفیت های قانونی برای 
احیای صنعت نخ خمین اســتفاده شد و با پیگیری های مستمر و اعلام آمادگی 
شــرکت های داخلی بستر احیای آن مهیا شده است.  رضایی ادامه داد: ظرفیت 
تولیدی واحد نســاجی خمین روزانه ۱5 تن است و بیش از 900 فرصت شغلی 

را فراهم می کند. 
شرکت صنایع نخ خمین )نخ طلا( در سال ۱۳۶4 آغاز به کار کرد و از سال ۱۳۶5 
به دلیل بدهی به تملک بانک صنعت و معدن در آمد و از سال ۱۳8۱ به شرکت 

سرمایه گذاری آتیه دماوند واگذار شد. 

 زابــل / قد  س  انتشــار گــزارش گور 
خواب های نصیرآباد در پایتخت ایران و در 
سال 95 برای نخستین بار توسط رسانه ها 
موجی قدرتمند بــرای توجه به معتادان 

متجاهر  برانگیخت.
این موج  به قــدری قدرتمند بود که علی 
ربیعی، وزیر رفاه،  هاشمی، استاندار تهران، 
محمــد نهاوندیان، رئیس دفتر ریاســت 
جمهوری، انوشــیروان محســنی بندپی، 
رئیس سازمان بهزیســتی و مسئولانی از 
ستاد مبارزه با مواد مخدر را راهی نصیرآباد 

کرد.
در همین زمان بود که برخی از مسئولان 
در ســایر اســتان ها از جمله سیستان و 
بلوچستان برای اینکه بتوانند 
پایتخت  مســئولان  توجه 
را بــه این موضــوع جلب 
کنند، شهامت پیدا کرده و 
خبر هایی مبنی بر وجود این 
مشکل در سیستان منتشر 
کردند که بر خلاف انتظارات 
عمومی مــورد توجه جدی 

واقع نشد.
 همزمــان با انتشــار خبر 
آباد،  نصیر  گورخواب هــای 
حجت الاسلام علی اکبر کیخا امام جمعه 
انقلابی زابل نیز موضوع هزاران گورخواب را 
در این شهر رسانه ای کرد و حتی به دفعات 
از این موضع ابراز گلایه کرد که چرا شرایط 
50 گورخــواب در تهران مورد توجه همه 
مسئولان قرار گرفت و همه به مسئله ورود 
کردند، گرمخانه ها آماده شد، اما چرا هزاران 
گورخواب و کارتن خواب و خرابه خواب در 

زابل را هیچ مسئولی ندید ؟

شاید وقتی دیگر
پس از گذشت دو ســال حال باری دیگر 
از طــرف یکــی از خبرگزاری ها موضوع 

انضمام  بــه  گور خواب هــای سیســتان 
عکس هایی کــه مهر تأیید بر این گزارش 
می زند در رســانه ها ی مجــازی و دولتی 
خودنمایی می کند، موضوعی که حال بین 
برخی مسئولان مورد تأیید و تکذیب قرار 

گرفته است.
فرمانــدار زابل با تأکید بر اینکه مشــکل 
گورخواب های سیســتان تنها با صحبت 
کردن حل نمی شــود، اظهار کرد: مسئله 
گورخواب هــا و معتادیــن یــک موضوع 
کشوری است و حل آن نیازمند هماهنگی 

جمعی و اقدام همگانی است.
بحــث  در  افــزود:  ناظــری  هوشــنگ 
گورخواب ها و عکس هایی که از این افراد 
منتشر می شود، باید گفت که کنار محل 
استقرار این افراد، محله شیخ آباد که محلی 
برای بانوان بی خانمان اســت وجود دارد، 
اما نمی دانیم چرا ایــن افراد به این محل 
مراجعه نمی کنند، این در حالی است که 
در این محل غــذا، متادون، حمام و جای 
خواب کنار امکانات رفاهی دیگری تحت 

اختیار آنان قرار می گیرد.

تمایل به گورخوابی
هوشــنگ ناظری بیان کرد: سال 9۳ به 
قبرستان این شهرستان رفتیم که در آنجا 
با شماری گورخواب حدود ۱0 نفر روبه رو 
شدیم که یکی از این افراد اسماعیل فلاح 

بود. 
هوشــنگ ناظری افزود: فلاح بر اســاس 
ادعایش ۱0 ســال به این منطقه تبعید 
شــده که در آن مقطع سه سال از پایان 

تبعیدش گذشته بود. 
وی ادامه داد: اســماعیل فــلاح را دو بار 
تــرک داده ایم و چند بار نیز برایش بلیت 
تهیه کرده تا به شهر خودش بازگردد که 
هر بار در وســط راه پیاده شده و مجددا 
به زابل بازگشته و در نهایت هم اکنون در 

گور می خوابد. 
ناظری افزود: با اینکه یک مرکز شبانه روزی 
با تمام امکانات از جمله غذای گرم، حمام 
و لباس در ۱00 متری وی در گورســتان 
قرار دارد، این فرد بعد از گرفتن غذا از این 

مرکز دوباره شب در گور می خوابد. 
وی ادامــه داد: بعد از جریان پخش فیلم 
اخیــر در خصوص گورخوابی اســماعیل 
فلاح، چهارشــب قبل این فــرد مجدداً 
شناســایی و به مرکز ترک اعتیاد منتقل 
شــد و دیگر نمی دانیم برای این فرد چه 
کاری انجام دهیم تــا در گور نخوابد زیرا 
هر کاری که می کنیم این فرد برای خواب 

دوباره به گور بر می گردد.

گور خوابی نداریم
معاون امنیتی انتظامی استاندار سیستان و 
بلوچستان در این زمینه توضیح می دهد: 
سه سال پیش، پس از اعلام خبری مبنی 
بر وجود تعدادی گورخواب در زابل با تیمی 
به منطقه عزیمت کرده و در بررســی ها 
صحت موضوع تأیید شــد که متعاقب آن 
مجوز مرکز ترک اعتیاد برای جمع آوری 

این معتادان گورخواب صادر شد. 
محمدهادی مرعشی می افزاید: با راه اندازی 
این مرکز گورخواب ها به آن منتقل شدند و 
بچه هایی هم که در آنجا بودند نیز به مرکز 
ترک اعتیاد کودکان زاهدان انتقال یافتند. 
وی تصریــح می کند: اوایل ســال 9۶ نیز 
مجدداً اعــلام کردند پدیــده گورخوابی 
در زابل وجــود دارد که در قالب یک تیم 
به منطقه عزیمت کردیــم، اما موردی از 
گورخوابی مشاهده نشد و تنها یک معتاد 
کنار قبرستان می خوابیده که گور خواب 

محسوب نمی شد. 
سرپرســت معاونت سیاســی اجتماعی 
استاندار سیستان و بلوچستان فیلم منتشر 
شــده اخیر در فضای مجازی را ساختگی 

خوانده و می گوید: پدیــده گورخوابی در 
زابل وجود ندارد.

پاک کردن صورت مسئله
با اینکه معاون امنیتی انتظامی اســتاندار 
سیســتان و بلوچستان فیلم های منتشره 
از گور خوابی را شایعه ای بیش نمی داند و 
آن راساختگی عنوان می کند، اما مسئول 
سیاسی بسیج دانشــجویی دانشگاه زابل 
با اشــاره به تکذیب موضــوع گورخوابی 
سیستان توسط مســئولان استان اظهار 
می کند: گورخوابی در سیستان وجود دارد 
و نباید با هیاهوهای رسانه ای وجود آن را 

تکذیب کرد. 
محمدجواد عمرانی در گفت وگو با تسنیم 
ابرازکرد: معاون محترم استاندار چه خبر را 
تکذیب کنند و چه نکنند این مســئله به 
صورت جدی در سیستان وجود دارد و باید 

برای رفع این مسئله چاره جست.
وی از معاون امنیتی استاندار دعوت کرده 
اســت تا در ســفری به سیستان سفری 
هرچند کوتاه از نزدیــک منطقه را رصد 
کنند تا متوجه شــوند که گورخوابی در 
سیســتان نه تنها وجود دارد، بلکه بسیار 

چشمگیر است.
عمرانــی با تأیید تلاش هــای دولت برای 
جمع آوری گورخواب ها در گرمخانه ها بیان 
کرد: این موضوع صحیح اســت، اما کافی 
نیســت. وی تصریح کرد: اینکه بیان شده 
گورخوابی اصلاً در زابل و سیستان وجود 
ندارد تنها پاک کردن صورت مسئله است. 
یک الی دو بار در ماه، برخی دانشجویان با 
حضور در بین گور خواب های زابل پخش 
غــذای گرم دارند و امید اســت در آینده 
نزدیک شاهد همراهی مسئولان باشیم و 
مسلماً آن گورخواب هایی که وجودشان در 
زابل تکذیب شــده در این همراهی عیان 

خواهند شد.

فرماندار 
زابل معتقد 
است مشکل 
گورخواب های 
سیستان تنها با 
صحبت کردن حل 
نمی شود

بــــــــرش

هویزه-ایسنا: فرمانــدار هویزه گفت: آتش سوزی هورالعظیم در کشور عراق ادامه دارد، اما از شدت 
آن کاسته شده است .

ناظم ثبوتی در خصوص آخرین وضعیت تالاب هورالعظیم پس از آتش سوزی در بخش کشور عراق 
اظهار کرد: آتش ســوزی در بخش عراقی تالاب هورالعظیم همچنان ادامه دارد، اما شــدت آن کمتر 

شده است.
وی افزود: با توجه به اینکه دود حاصل از آتش ســوزی به علت تغییر وزش باد، بیشتر در شب انتشار 
می یابد، افزود: با توجه به تمهیداتی که اندیشیده شده و نشست استاندار خوزستان با استاندار بصره 

موضوع این آتش سوزی در عراق پیگیری خواهد شد.

  ادامه آتش سوزی »هورالعظیم« در عراق
بندرعباس- ایســنا: مدیر املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی هرمزگان از تخریب قدمگاه 
جعلــی در بندرعباس خبر داد. رضا رضایی در این باره گفت: قدمگاه جعلی که در بندرعباس باهدف 
زمین خواری ساخته  شده بود، توسط اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان به همراه یگان حفظ و 
حراست از اراضی ملی و نمایندگان اداره اوقاف رفع تصرف قاطعانه شد. وی خاطرنشان کرد: با توجه به 
حساسیت امر و سوءاستفاده از احساسات و اعتقادات مردم شخصاً در صحنه حاضر شدم و رفع تصرف 

بدون هیچ مشکلی انجام شد.
وی با اشاره به قاطعیت این اداره کل در برخورد با زمین خواران تحت هر عنوانی یادآور شد: در برخورد 

با افراد سودجو با هیچ فردی تعارف نخواهیم داشت.

  تخریب قدمگاه جعلی باهدف زمین خواری دربندرعباس
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

فواد ايزدى: بازرسان آژانس به دنبال بازرسى از دانشگاه شهيد بهشتى هستند  خبرگزارى دانشجو: كارشناس مسائل سياسى گفت: در سال 94 بنده در مصاحبه اى گفتم طبق بندهاى مندرج در 
برجام مى توانند از دانشگاه هاى ما بازرسى كنند كه بتازگى شاهد اولين بازرسى پنهانى آژانس بين المللى انرژى اتمى از دانشگاه علم و صنعت بوديم. بعد از دانشگاه علم و صنعت نوبت به بازرسى از دانشگاه شهيد 
بهشتى است كه در اين مورد فعلاً شوراى عالى امنيت ملى آن ها را معطل كرده است؛ بنابراين اگر افرادى بودند كه اين مطلب را تبيين مى كردند شايد امروز به اين وضعيت دچار نمى شديم و جلوى آن گرفته مى شد.

خواهر خبرنگار فرارى: حتى اگر پاره تنمان بر خط قرمزها 
پا بگذارد در برابرش مى ايستيم

فارس: خواهر مســيح علــى نژاد در 
همايــش دختران انقــلاب گفت: ما 
وارثــان حجــاب و حيــاى حضرت 
زهراييم و من به نمايندگى از خانواده 
كوچك و انقلابى على نژاد مى گويم كه 
خط قرمــز ما حفظ آرمان هاى بزرگ 
نظام جمهورى اسلامى ايران از جمله 
حراست از مقام ولايت اهل بيت(ع)، 

پاسدارى از حريم ولايت فقيه، احيا و تداوم حيا و حجاب است. چنانچه هركسى حتى 
جگرگوشه يمان، حتى پاره تنمان، قدم و قلمى بر خط قرمزهاى مردم مسلمان ايران 
بگذارد، ما هم همانند شما مردم در برابرش ايستاده ايم و تا آخر مى ايستيم.خطاب به 
مقام معظم رهبرى مى گويم عرض شرمندگى آقا، عرض خضوع آقا، ما آنچه بايد انجام 
دهيم انجام مى دهيم. ما هم جان ناقابلى داريم كه در دست گرفته و در راه انقلاب فدا 
خواهيم كرد، براى ما دعا كن. عرض شرمسارى به زنان باحجاب و مردان غيور سرزمينم 
دارم؛ ما هم 40 سال در اين كشور در كنار شما زندگى كرديم و باهم ايستادگى كرديم 
و تا تكميل آرمان هاى انقلاب اســلامى بازهم مبارزه خواهيم كرد. كسى چه مى داند 
معناى اين خواهرانه ها را؟ چگونه كســانى در كنار ما فرياد دلســوزى سر مى دهند و 
مى گويند برقص تا برقصيم! مردم ما سال هاست رقص چمران گونه ميانه ميدان دارند! 

پس بتاز تا بتازيم!

ولايتى: قاضى آرژانتينى وابسته به موساد است
سياست: در پى لابى صهيونيســت ها رودولفو كورال، قاضى فدرال آرژانتينى از 
مقامات روســيه خواسته اســت تا على اكبر ولايتى را به اتهام آنچه آن را دست 
داشتن در حادثه بمب گذارى آميا در مركز يهوديان بوئنوس آيرس در سال 1994 
خواند، بازداشــت كنند، اين درخواست براى كشور چين نيز ارسال شده است كه 
مقصد بعدى ولايتى خواهد بود. در ســه سال گذشته در اكثر مواردى كه ولايتى 
از ايران خارج شده، قاضى پرونده آميا درخواست استرداد او را به كشورهايى كه به 
آن ها رفت، ارائه كرد.تير سال 95 وى براى شركت در همايش مهاجران آسيايى و 
سخنرانى به سنگاپور و مالزى سفر كرد كه يك قاضى تحقيق آرژانتينى از سنگاپور 
خواســت كه ولايتى را دســتگير كند. پس از درخواست قاضى كورال از مالزى و 
سنگاپور، هنگام سفر دو ســال پيش ولايتى به عراق، درخواست مشابهى نيز به 

دولت بغداد براى استرداد وى ارائه شد، اما همه اين درخواست ها مسكوت ماند.
ولايتى در واكنش به درخواست آرژانتين از روسيه گفت: اين آقاى قاضى آرژانتينى 
از وابستگان موساد اسرائيل است و به خاطر حقوقى كه از موساد مى گيرد، اظهاراتى 
را مى كند. اين درخواست به اين خاطر اكنون مطرح شده كه رژيم صهيونيستى و 
آمريكا از همكارى روسيه و ايران راضى نيستند. همكارى روسيه و ايران دشمنان 

زيادى دارد.

پرويز سرورى: خريد و فروش پست ها در شهردارى 
تهران وحشتناك است

فردا: عضو ســابق شوراى شــهر تهران در رابطه با افشاگرى محمدزارع فومنى، دبير 
كل حزب مردمى اصلاحات درباره خريد و فروش پســت در شــهردارى تهران گفت: 
به طوركلى آنچه مى تواند بزرگ ترين آفت براى نظام مديريتى كشور باشد، اين است كه 
سوداگران تا حساس ترين نقطه نظام نفوذ كنند و كار به جايى برسد كه پست هايى كه 
بايد در خدمت مردم استفاده شود، براى مطامع شخصى خريد و فروش شود. وقتى يك 
فهرســت با رويكرد سياسى بسته شود، طبيعتاً احزاب و گروه ها هركدام به دنبال اين 
هستند كه از اين فرصت استفاده كنند و گويى سهم بيشترى از غنايم عايد خود كنند. 
به همين دليل كاركردهاى سياسى بسيار نگران كننده مى تواند، داشته باشد، بويژه اگر 
كه در زمان انتخابات هم باشد. اتفاقى كه اكنون در حزب اعتماد ملى رخ داده موجب 
شده كه افراد شروع به افشاگرى كنند و پشت پرده هايى را فاش كنند. اين نشان مى دهد 
كه متأسفانه در انتصاب افراد اقدامات وحشتناكى رخ داده و اين اطلاعات تابه حال گفته 
نشده و حال به دليل اختلافاتى كه در حزب رخ داده، بيان مى شود. اين موارد ممكن 

است كه در جاهاى ديگرى هم رخ دهد.

تحليل

 سياست رئيس جمهــور آمريكا روز پنجشنبه 
در كنفرانس خبرى خود در اجلاس ســران ناتو 
در پاســخ به «بى بى سى فارســى» گفت: «تنش 
ميان ما و ايران ممكن است اندكى افزايش يافته 
باشــد، اما ايرانى ها اكنون در مقايسه با گذشته 
با احترام بيشــترى با ما رفتــار مى كنند. ايران 
اكنون مشكلات زيادى دارد و آن ها با مشكلات 
اقتصادى زيادى روبه رو هستند و اقتصاد آن ها در 
حال ســقوط است و من اين را مى توانم به شما 
بگويم كه آن ها در نهايت در نقطه مشخصى با من 
تماس خواهند گرفت و درخواست توافق خواهند 
كرد و ما توافق خواهيم كرد. آن ها اكنون در رنج 
بسيارى هســتند.» اما چه چيزى موجب شده 

است كه دونالد ترامپ چنين ادعايى را بكند؟

 قمار ترامپ با برگ برنده اوباما
ترامپ به عنوان يك تاجــر در انتخابات 2016 
پيروز شد و امروز عملكرد او متأثر از اين روحيه 
تاجرى او شده اســت. اين رئيس جمهور تاجر 
از ابتداى ورودش به كاخ ســفيد با بســيارى از 
برگ هاى برنده ايالات متحده آمريكا قمار كرد، 
يكى از اين برگ هاى برنده برجام بود؛ معاهده اى 
بين المللى كه باراك اوباما هوشمندانه و به سختى 
به طرف مذاكره كننده ايرانى القا كرد، در طول 
زمان بســيارى از خواسته هاى آمريكا همچون 
برجام موشــكى و منطقه اى را بدون برداشتن 
تحريم هاى هســته اى و غيرهســته اى تأمين 
مى كــرد، اما ترامپ صبر لازم بــراى اين كار را 
نداشــت و به جاى تن دادن به فرايند گام به گام 
برجام (همانند FATF و لوايح مختلف مرتبط 
با آن، معاهــدات بين المللى همانند قرارداد آب 
و هوايــى پاريس)، اصل برجام را روى ميز قمار 
گذاشت تا از شيفتگى مذاكره كننده ايرانى براى 
ادامه برجام به هر قيمتى، نهايت استفاده را ببرد.

 تاكتيك «ترسِ تحريم»
 از اين رو از ابتــدا تاكتيك هاى جنگ روانى را 
در فرصت هاى مختلف پياده كرده است. «ترسِ  
تحريم» تاكتيكى است كه در سال هاى 90 و 91 
نيز پياده شــد و به خاطر برخى ناكارآمدى هاى 
داخلــى نتيجه خــود را در انتخابات رياســت 
جمهورى ســال 92 ايران نشــان داد و جريان 
طرفدار مذاكره پيروز شــدند، هرچند به گفته 

برخى از كارشناســان شــرايط اقتصادى امروز 
بسيار بهتر از ســال هاى 90 و 91 است، به طور 
نمونــه در ميزان فروش نفت و همراهى نكردن 
بسيارى از كشورهاى جهان با تحريم ها، اما سوء 
مديريت داخلى (به طور نمونه ماجراى بازار ارز و 
رانتى كه دولت به مفسدان داد) اين فرصت را به 
ترامپ داده است كه مدعى شود «اقتصاد ايران 
در حال فروپاشى اســت و بزودى ايرانى ها با او 

تماس خواهند گرفت».

 به صفر رساندن فروش نفت ايران
ترامــپ يــك روز پس از خــروج از برجــام در 
ارديبهشت ماه، بلافاصله دو بازه زمانى 90 و 180 
روزه بــراى اعمال مجدد تحريم هــا را اعلام كرد 
و بلافاصله برخى شــركت هاى خارجى نيز اعلام 
كردند از ايران خارج مى شوند تا بر اين ترس تحريم 
دامن زده باشــند. علاوه بر اين مقامات آمريكا از 
نفت به عنوان ابزارى براى فشار به ايران استفاده و 
با همكارى عربستان برنامه به صفر رساندن فروش 

نفت ايران تا آبان ماه را دنبال مى كنند.
اقدام ديگر سفرهاى دوره اى به كشورهاى منطقه 
و مؤثر جهان اســت. مايك پمپئو وزيرامورخارجه 
آمريكا در اين راســتا روز پنجشنبه اعلام كرد: «ما 
از متحدان و شــريكانمان مى خواهيــم به كارزار 
فشار اقتصادى عليه حكومت ايران بپيوندند. بايد 
تمامى منابع مالــى كه {ايران} از آن براى تأمين 
مالى تروريسم و جنگ هاى نيابتى استفاده مى كند 
را قطع كنيم. نمى توان گفت ايران چه زمانى ممكن 
اســت به تروريسم، خشونت و ناپايدارى در كشور 
يكى از ماها دامن بزند». در اين زمينه ســفرهاى 
زيادى از ســوى مقامات آمريكايى به كشورهاى 
مختلف انجام شــده است و در چند روز آينده نيز 

ترامپ شخصاً به روسيه سفر خواهد كرد.

 تقويت بازوهاى رسانه اى عليه ايران
تقويت بازوهاى رســانه اى عليه ايــران راهبرد 
ديگر آمريكاســت، منابع خبرى روز پنجشنبه 
گزارش داده اند كنگره آمريكا درصدد اســت با 
تقويت شبكه هاى فارسى زبان وابسته به دولت 
اين كشــور، جبهه جديدى در تقابل جويى هاى 
«دونالد ترامپ»، رئيس جمهــور آمريكا با ايران 

باز كند.
براســاس گزارش المانيتور، محور اين راهبرد را 

تقويت سازمان «شــوراى مديران خبررسانى» 
(BBG) تشكيل مى دهد. بى . بى.جى سازمانى 
مشــتمل بر تمامى آژانس هــاى خبرى دولت 
آمريكا اســت كه «صداى آمريكا»، «راديو فردا»، 
«راديــو اروپاى آزاد/ راديــو آزادى» زير نظر آن 

فعاليت مى كنند.
ازاين جهت شايد بتوان كوچ برخى از چهره هاى 
مؤثر بى بى سى فارسى به ساير رسانه ها را در اين 
چارچوب تحليل كــرد. اوايل تيرماه در اقدامى 
غيرعادى جمشــيد برزگر به دويچه وله فارسى، 
مهدى پرپنچى به راديو فردا و محمد منظرپور 
و صادق صبا به تلويزيون ايران اينترنشنال رفتند.

 واكنش ايران؛ از تأكيد منفعلانه براى 
ادامه برجام تا تهديد نفتى

هرچند دولت از همان ابتدا (چه پيش از برجام 
و چــه پس از خروج آمريــكا از برجام) موضعى 
قدرتمندانــه نگرفــت و در هر حالــى، حتى با 
خــروج وقيحانه آمريكا از برجام، بازهم تأكيد بر 
ادامه برجام كرد و دو ماه زمان را براى بازى پوچ 
اروپــا صرف كرد، اما در نهايت بســته اى به وى 
پيشنهاد شــد كه صداى خود حسن روحانى را 
هم درآورد. نتيجه اين بى عملى نابسامانى بازار و 
گرانى افسارگسيخته بود و به مرور حسن روحانى 
كه نيز تقريباً پذيرفت كه ترامپ دســت چدنى 
اوباما را از دستكش مخملى بيرون كشيده است. 
از اين جهت بود كه در يكى از ســخنرانى هايش 
اعلام كرد كه اگر نفت ايران از خليج فارس صادر 
نشود، دليلى ندارد كه نفت بقيه كشورها هم صادر 
شود. هرچند حاميان روحانى از اين تهديد نفتى 
خوششــان نيامد، ولى منتقدان از آن استقبال 
كردند؛ شايد به خاطر تأثيرى كه بر طرف مقابل 
داشت، مايك پمپئو چند روز قبل اعلام كرد كه 
درخواست برخى كشورها براى خريد نفت ايران و 

اجرا نكردن برنامه آمريكا را بررسى مى كند.

 ايران هيچ تمايلى به مذاكره با دولت 
آمريكا ندارد

سفر ويژه على اكبر ولايتى به عنوان فرستاده ويژه 
رهبرى به روسيه و ديدار با پوتين هم نشان داد 
كه مجموعه حاكميــت، فراتر از دولت روحانى 
عزم خــود را براى مقابله با اين تهديدهاى پوچ 

جدى كرده و ديگر برجامى نيست.

ولايتــى در روســيه ضمن تأكيــد فرصت هاى 
متقابل ايران و روســيه درباره رويكرد و رفتارهاى 
غيرديپلماتيك و نامتعارف رئيس جمهور آمريكا نيز 
گفت: «غيرقابل پيش بينى بودن ترامپ، به جامعه 
بين المللى آسيب زده است. ايران هيچ تمايلى به 
مذاكره با دولت آمريكا ندارد، آمريكا غيرقابل اعتماد 
اســت، پس چرا (دوباره) با آن هــا مذاكره كنيم... 
آرزوى آمريكا براى كاهــش عرضه نفت ايران در 
بازار، موجب بالا رفتن قيمت آن و آسيب رسيدن 

به كشورهاى مصرف كننده نفت مى شود».

 روسيه چگونه مى تواند در تقابل با آمريكا 
به ايران كمك كند؟

سفر ولايتي به روسيه در مجموع حاوي خبرهاي 
مثبتي بود، هرچند براي اجرايي شــدن آن بايد 
صبر كرد. به گفته مجيد شــاكرى، كارشناس 
اقتصادى تحريم روسيه به دو دليل اصلي براي 
اقتصاد ايران بسيار مهم است: «اول اينكه واردات 
ايران يك هسته سخت 10 تا 13 ميليارد دلاري 
دارد كه شــامل كالاهاي راهبردى است. روسيه 
و مجموعه ( CIS مشروط به شرايطي) جريان 
بخش بسيار مهمي از اين واردات حياتي را حتي 

در سخت ترين شرايط تحريمي 
براحتى مى توانند بــراي ايران 
تضمين كنند. دوم اينكه نظام 
مالي روســيه به لحاظ انتقال 
ارز (اعــم از حواله و نقد) تقريباً 
تحريم ناپذير است. چراكه اولاً 
درهم تنيدگي اقتصاد روسيه و 
مجموعه cis موجب مى شــود 
تحريم مؤثر انتقال مســتوجب 
كشــورهاي  همــه  تحريــم 
مشترك المنافع باشد كه هزينه 
سياســي آن بســيار بالاست. 
روس ها با درك تهديد سوئيفت 
براي اقتصاد خــود، بدون آنكه 
تحريم سوئيفت باشند، در ايجاد 

و توسعه پيام رسان مالي جايگزين پيشتاز هستند. 
اتصال سرشاخه هاى مشخصي از نظام بانكي ايران 
(مشروط به داشتن يك تصوير كلي صحيح) عملاً 

نظام مالي ايران را تحريم ناپذير مي كند».

 درسى كه از تحريم نگرفتيم
در اين ميان بايد به اين ســؤال توجه ويژه اى كرد، 
دشــوارى هاى آمريكا براى تحريم ايران چه بود؟ 
ريچارد نفيو، مســئول تيم طراحي تحريم ها عليه 
ايــران كه منجر بــه برجام شــد، در كتاب «هنر 
تحريم هــا» به دور زدن تحريم ها توســط ايران و 
دشــوار شــدن تداوم تحريم ها براى آمريكا اشاره 
مى كند و مى نويسد: «راهبرد ايران براي استقامت 
در برابر تحريم ها داراي اقدام هاى انحرافي بســيار 
پيچيده بود. واســطه هاي تأمين اجناس و كالاها 
كه براي ايران به صــورت مخفيانه كار مى كردند، 
شركت هاى صوري را در نقاط مختلف دنيا تأسيس 
كرده بودند كه اغلب اين مسئله درجاهايى اتفاق 
مى افتاد كه مقررات و ضوابط ملي ضعيفي بر كار 
شركت ها حاكم بود. تأمين كنندگان مالي ايران نيز 
به طريق مشــابه از خلأهاي موجود در نظارت بر 
بخش خدمات مالي و مســائل قانوني آن استفاده 
مى كردند تا مســيرهايي را براي به 
جريان انداختن پرداخت ها به 
ايران و ارائه ارز به اين كشــور 
بــه وجود بياورنــد. آمريكا در 
جايگاهــي قــرار داشــت كه 
دولت هاى  بــه  مى توانســت 
خارجي كمك كند تا با برخي 
از اين چالش ها مقابله كنند، اما 
امكان مقابله با همه آن ها وجود 
نداشــت. ضمن اينكه ظرفيت 
آمريــكا نيز محدود اســت و 
اعمال شده،  تحريم هاى  تعداد 
گاهي آن قدر زياد بود كه اعمال 
كنندگان و اجراكنندگان از پس 
اجراي همه آن ها برنمى آمدند».

رئيس جمهور آمريكا مدعى شد ايران به زودى با او تماس خواهد گرفت!
 

خيال خام ترامپ براى تحميل مذاكره جديد

 هرچند شرايط 
اقتصادى امروز بسيار 

بهتر از سال هاى 
90 و 91 است، اما 

سوءمديريت داخلى 
اين فرصت را به ترامپ 

داده است كه مدعى 
شود اقتصاد ايران در 
حال فروپاشى است 

و بزودى ايرانى ها با او 
تماس خواهند گرفت

بــــــــرش

: خواهر مســيح علــى نژاد در 
همايــش دختران انقــلاب گفت: ما 
وارثــان حجــاب و حيــاى حضرت 
زهراييم و من به نمايندگى از خانواده 
كوچك و انقلابى على نژاد مى گويم كه 
خط قرمــز ما حفظ آرمان هاى بزرگ 
نظام جمهورى اسلامى ايران از جمله 
حراست از مقام ولايت اهل بيت(ع)، 

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r
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 حاشيه هاى پر دردسر سفر رئيس جمهور آمريكا به لندن

وقتى ترامپ دادِ انگليسى ها را هم در مى آورد

پشت ويترين

بين الملل: دونالد ترامپ، رئيس جمهور آمريكا در ميان اعتراضات 
گسترده شهروندان بريتانيايى، براى ديدارى چهار روزه وارد لندن 
شد.رئيس جمهور آمريكا همچنين با نخست وزير و ملكه بريتانيا 
ديدار مى كند. بنابر اعلام دفتر نخســت وزيرى بريتانيا علاوه بر 
مسائل امنيتى و تجارى، روسيه، برگزيت و خاورميانه نيز از ديگر 
محورهاى رايزنى دو طرف خواهد بود. اين ديدارها از بيم رويارويى 
با معترضان، خارج از لندن برگزار مى شــود. سفر ترامپ با توجه 
به وضعيت فوق العاده دشــوار ترزا مى نخست وزير بريتانيا در پى 
استعفاى شــمارى از وزيران كابينه وى به دليل اختلاف بر سر 

برگزيت، براى ترزامى از اهميت زيادى برخوردار است.

ســفر ترامپ به لندن، فرصتى براى افزايش روابط 
تجارى و تقويت همكارى هاى امنيتى

اكنون موقعيت سياســى ترزا مى بشدت متزلزل شده است. وى 
اميدوار است كه ترامپ حمايت خود را از وى ابراز كرده و درعين 

حال صفحه جديدى در روابط لندن و واشنگتن بگشايد. نخست 
وزير بريتانيا معتقد است سفر ترامپ به لندن، فرصتى براى افزايش 
روابط تجارى و تقويت همكارى هاى امنيتى ميان دو كشوراست.  
ترزا مى گفت: وقتى بريتانيا اتحاديه اروپا را ترك كند، هيچ اتحادى 
به اندازه اتحاد با آمريكا مهم نخواهد بود. از ديدگاه ترزا مى، خروج 
بريتانيا از اتحاديه اروپا (برگزيت) فرصتى تازه براى گسترش روابط 
كشــورش با آمريكا محسوب مى شود، زيرا وى در پى انعقاد يك 
پيمان تجارت آزاد جديد با آمريكاســت تا اقتصاد كشورش پس 
از برگزيــت را تقويت كند.  اين توافق كه بايد به تصويب پارلمان 
برســد با واكنش برخى اعضاى حزب محافظه كار رو به رو شــد 
كه خواهان خروج كامل بريتانيا از اتحاديه اروپا هستند. «بوريس 
جانسون» وزير خارجه بريتانيا و «ديويد ديويس» وزير برگزيت، 
در واكنش به اين طرح از ســمت خود استعفا كردند. اين مسئله 
به مذاق ترامپ نيز خوش نيامده است و به همين دليل با وجود 
اميدوارى لندن براى حمايت همه جانبه واشنگتن از بريتانيا بويژه 

در زمينه تجارى و اقتصادى، اما پيام هايى كه از جانب ترامپ در 
اين زمينه صادر شــده، اميدوار كننده نيست. از ديدگاه ترامپ، 
برنامــه فعلى دولت ترزا مى براى خــروج از اروپا مى تواند مانع از 
انعقاد يك توافق تجارت آزاد بين بريتانيا و آمريكا شــود. ترامپ 
در اين زمينه گفت: اجراى طرح مورد نظر ترزا مى احتمالا توافق 
(تجــارت آزاد) را از بين خواهد برد، زيرا به معناى آن خواهد بود 
كه آمريكا به جاى بريتانيا با اتحاديه اروپا ســر و كار پيدا خواهد 
كرد. رئيس جمهور آمريكا گفته است كه طرح دولت بريتانيا براى 
روابطش با اتحاديه اروپا پس از اجراى «برگزيت» با آنچه مردم به 
آن رأى دادند تفاوت زيادى دارد. ترامپ تأكيد كرد به ترزا مى گفته 
بود كه چطور از اتحاديه اروپا خارج شود اما او با من موافقت نكرد. 

او به (حرف) من گوش نكرد.

اعتراض انگليسي ها به ترامپ
ســاكنان لندن از زمان ورود ترامپ با تجمع در برابر مقر شــبكه 
بى بى سى،(ميدان ترافلگار)  اعتراض خود را به سفر دونالد ترامپ 
رئيس جمهورى آمريكا به انگليس اعلام كرده اند. اين تظاهرات كه 
نمايشى از اعتراض افكار عمومى انگليس به سياست هاى دونالد 
ترامپ، به ويژه تصميمات او در حوزه سياست خارجى است علاوه 
بر لندن در حدود 60 شهر ديگر انگليس هم برگزار شد. برخى از 
معترضان تدابير ترامپ در حوزه سياست خارجى را نژاد پرستانه، 
نگران كننده و مداخله جويانه مى دانند. ســازمان دهندگان اين 
تجمع اعتراضى هدف خود را سازماندهى بزرگترين تجمع اعتراضى 
در تاريخ انگليس عنوان كرده اند. در اين حركت اعتراضى فعالان 
ضد جنگ سخنانى را در محكوميت سياست هاى رئيس جمهورى 
آمريكا بيان كرده و يادآور شــدند كــه ترامپ با خروج از برجام و 
نزديكى روابط خود با عربستان سعودى و رژيم صهيونيستى اوضاع 

خاورميانه را به سمت بى ثباتى سوق داده است.

اخبار جهان اسلام

يادداشت
 جعفر قنادباشى كارشناس مسائل سياسى 

ارتش سوريه در ميان استقبال مردم به منطقه شروع درگيرى ها وارد شد

آزادى كامل «درعا» پس از 7 سال

بين الملل: استان درعا در جنوب سوريه پس 
از سال ها اشغال با رشادت ملت و ارتش سوريه 
در آستانه آزادى كامل از اشغال تروريست ها قرار 
دارد.«على الغلاف» در يادداشتى كه در پايگاه 
خبرى «الاخبار» منتشر شد، نوشت، هفت سال 
قبل، دولت سوريه در اولين واكنش به تظاهرات 
و آغاز فعاليت مســلحانه در كشــور نشســت 

مشورتى برگزار كرد.
«تدويــن قانــون اساســى جديــد» ازجمله 
توصيه هايى بود كه در اين نشســت به عنوان 
راه حل جلوگيرى از گســترش دامنه اعتراض 
و فعاليت هاى مســلحانه در سوريه، مطرح شد. 
بخش وسيعى از گروه هاى سياسى مخالف اين 
نشست را تحريم كردند، اما پس از گذشت هفت 
سال از آن نشست، بيشتر اين گروه هاى سياسى، 
تغيير موضع داده اند و مشغول معرفى نامزدهاى 
خود براى كميته قانون اساســى باهدف اصلاح 
قانون هستند.حوادثى كه آن زمان در شهر درعا 
رخ داد، اولين عامل برگزارى نشست مشورتى 
بود كه از ســوى «فاروق الشــرع» معاون وقت 
رئيس جمهورى سوريه آغاز شــد. آزادى اين 
شهر به عنوان پايان فصل راهكار نظامى بحران 
سوريه قلمداد مى شود و با آزادى اين شهر اميد 
همه طرف هايى كه به سقوط دمشق از طريق 
«حوران»، دروازه جنوبى سوريه، دل خوش كرده 

بودند، به يأس و نااميدى تبديل شد.

بازگشت به خانه پس از 7 سال جنگ
اهتزاز دوباره پرچم سوريه در آسمان شهر درعا 
كه از آن به عنوان «مهد قيام» ياد مى شد، آسان 
نبــود. اين مهم پس از هفت ســال جنگى كه 
سراسر خاك ســوريه را دربرگرفت، هزاران نفر 
را به كام مرگ كشاند، به آوارگى ميليون ها نفر 

منجر شد، تحقق يافت.
اوضاع در درعا و جنوب ســوريه به طور اعم، به 
گونه اى اســت كه پايان جنگ را نويد مى دهد؛ 

بويژه اينكه اين اوضاع بدون جنگ و درگيرى و 
در نتيجه سازشى حاكم شده كه پس از تشديد 
عمليات نظامى شــكل گرفته است و از تمايل 
اهالى حوران به آشتى و مصالحه حكايت دارد.
شــرايط حاكم در درعا و جنوب سوريه بيانگر 
تغيير مواضع طرف هاى منطقه اى و بين المللى 
و شكســت كشورهاى اســت كه با حمايت از 
گروه هاى مسلح و تروريستى به سرنگونى نظام 
سوريه و نهادهاى وابسته، دل بسته بودند. ارتش 

ســوريه با كمترين درگيرى 
درحال باز پس گيرى مناطق 

جنوب سوريه است.
رونــد پيشــروى هاى ارتش 
ســوريه در مناطــق جنوبى 
سوريه اما از ناتوانى گروه هاى 
مخالفــى حكايــت دارد كه 
طى ســال ها جنگ با وجود 
حمايت هاى  از  بهره منــدى 
نتوانســتند  بيگانگان،  مالى 
نهادهاى مــورد نظر خود را 
جايگزيــن نهادهاى دولتى و 
جايگاهى براى خود در ميان 
ملت ســوريه ايجــاد كنند.
پرونده جنوب ســوريه هنوز 
به طور كامل مختومه اعلام 
نشده اســت چرا كه بيشتر 
بخش هاى «ريف قنيطره» و 
بخش هايى از ريف غربى درعا 

تحت كنترل گروه هاى متعدد مسلح است.

پرچم ســوريه بر فراز تنها ساختمان 
دولتى درعا بالا آمد

با اين وجود روز گذشته ارتش و مسئولان دولتى 
سوريه وارد مناطق جنوبى درعا شدند تا آزادى 
كامل اين مناطق اعلام كنند.اين درحالى است 
كه پيشتر، از اين مناطق به عنوان «خط قرمز» 

ياد و اعلام شــده بود وضعيت مناطق جنوبى 
درعا تا زمان شكل گيرى «راهكارى سياسى در 
كشور»، معلق خواهد ماند.پرچم سوريه بر فراز 
اداره پست كه تنها ساختمان دولتى حومه شهر 

درعاست بار ديگر به اهتزاز درآمد.
ارتش سوريه كنترل بيشتر مناطق استان درعا 
را در اختيار دارد. مذاكرات دولت با نمايندگان 
گروه هاى مســلحى كه هنوز بخش هايى از اين 
استان را در كنترل خود دارند، براى ورود ارتش 
به اين مناطق بدون درگيرى، 
در حال تكميل اســت.ارتش 
درحال  همزمــان  ســوريه 
آمادگــى براى آزاد ســازى 
«قنيطره» از طريق نظامى يا 
از طريق راهكار سياسى است.

اين منطقه به ســبب وجود 
نظاميــــان اســـرائيلى در 
جولان اشــغالى از حساسيت 
و  اســت  برخوردار  زيــادى 
برعكس آنچــه كه گروه هاى 
مسلح و حاميان اين گروه ها 
پيش بينــى كــرده بودنــد، 
بيشتر آوارگانى كه به سبب 
درگيرى ها، خانه و كاشــانه 
خود را رها كــرده بودند، به 
كنترل  تحــت  كه  مناطقى 
نيروهــاى دولتــى ســوريه 
بازگشته اند. اســت،  درآمده 

بازگشت اين آوارگان حتى قبل از پايان اجراى 
كامل توافقنامه سازش و پايان تحويل سلاح هاى 

سنگين كليد خورده بود.

پيش بينى آتش بس هاى بيشــتر در 
منطقه 

اما سرنوشت بند مربوط به مهاجرت به سمت 
شمال و بويژه در شهر درعا و حومه شرقى اين 

شــهر تاكنون مشخص نشــده، هيچ اتوبوسى 
مناطقى را كه تاكنون بر سر آن سازش و توافق 
شده، ترك نكرده و يا برعكس وارد اين مناطق 
نشده است.بيشــتر اتوبوس هايى كه براى اين 
منظور استفاده مى شــود، مشغول بازگرداندن 
شــهروندان به مناطق «بصرى الشام» و اطراف 

آن هستند.
آغاز اجــراى توافقنامه مصالحــه (ميان دولت 
سوريه و گروه هاى مســلح) در مناطق درعا با 
ورود ارتش به دو منطقه «مزيريب» و «طفس» 
در ريف غربى و «انخل»، «كفر شمس»، «تلى 
العلاقيه» و «عنتر» در ريف شمالى همزمان بوده 
اســت. پيش بينى مى شود كه اين توافقنامه در 
منطقه «كفرناسج»، «سملين» و «عقربا» نيز به 
زودى به مورد اجرا درآيد.پس از اجراى توافقنامه 
در مناطق ياد شده، «نوى» و «جاسم» و اطراف 
آن ها و نيز وادى يرموك آخرين مناطقى خواهد 

بود كه در كنترل داعش قرار دارد.
گروه تروريســتى داعش طى دو روز گذشــته، 
مناطق «حيط» و «زيزون» را در مجاورت حيط 
هــدف قرار دادند و قبــل از آنكه وارد «حيط» 
شوند، دو خودور بمب گذارى شده در اين منطقه 
منفجر شد. پيش بينى مى شود كه ارتش سوريه 
در مرحله آتى با گروه تروريستى داعش بشدت 
درگير شــود.ارتش ســوريه آمادگى آن را دارد 
كه در مرحله نخســت و قبل از فيصله دادن به 
پرونده ريف قنيطره، به طور كامل كنترل جبهه 
«نهر يرموك» تا اطــراف «انخل» را در اختيار 
بگيرد. دو شب قبل و همزمان با ارسال تجهيزات 
نظامى ارتش به جبهه هاى قنيطره، چند موضع 
ارتش در اطراف «حضر وجبا» ازسوى نظاميان 
اسرائيلى هدف حمله قرار گرفت و اين حمله با 
حمله خمپاره اى تروريست ها به شهر «البعث» 
ازسوى گروه هاى مسلح در سوريه همزمان و به 
زخمى شدن شمارى از شهروندان سورى منجر 

شد.

ارتش سوريه 
كنترل بيشتر 
مناطق استان 

درعا را در اختيار 
دارد، مذاكرات 

دولت با نمايندگان 
گروههاى 

مسلحى كه هنوز 
بخش هايى از اين 

استان را در كنترل 
خود دارند، براى 

ورود ارتش به 
اين مناطق بدون 
درگيرى، در حال 

تكميل است

بــــــــرش

حضور ايران در سوريه راهبردى 
و غيرقابل مذاكره است

على اكبر ولايتى فرستاده ويژه رئيس جمهور و مشاور رهبر انقلاب اسلامى ايران 
در امور بين الملل كه به روسيه سفر كرده بود، اعلام كرد كه حضور ايران و روسيه 
در ســوريه ادامه خواهد داشت تا جلوگيرى از فعاليت مجدد تروريست ها در اين 

كشور را تضمين كنند.
سخنان مشاور رهبرى در امور بين الملل در حقيقت بيانگر ديپلماسى خاص ايران 
در صحنه مسائل منطقه اى و پاسخى به سفر ماجراجويانه ترامپ به روسيه است.

رئيس جمهور آمريكا به سفارش سران رژيم صهيونيستى مى خواهد با ولاديمير 
پوتيــن ملاقات كند و يكى از محورهاى اصلى مذاكــرات آن ها، خروج نيروهاى 
نظامى روسيه و مستشاران نظامى ايران از خاك سوريه خواهد بود. در اين ميان 
به نظر مى رسد ترامپ كه با خروج از برجام و بازگرداندن تحريم ها سعى در وارد 
آوردن فشار اقتصادى به ايران است، در مسئله سوريه حاضر است باج هايى به ايران 

بدهد تا مناقشه سوريه به خواست آنان پايان پذيرد.
در همين حال سفر دكتر ولايتى به روسيه و ديدار او با پوتين براى گوشزد كردن 
چند موضوع به رئيس جمهور روســيه صورت گرفت. نخستين نكته اين بود كه 
حضور ايران در سوريه يك موضوع راهبردى است و سفارش بردار نيست كه هرگاه 
روس ها يا آمريكايى ها بخواهند، ايران به خواست آنان عمل كرده و سوريه را ترك 
كند. دكتر ولايتى نيز بصراحت اين موضوع را بيان كرده و گفته است: «ما فقط 
در صورتى كه مقامات ســورى به ايران بگويند كه ديگر به مشاوره نظامى ما نياز 
ندارند، اين كشور را ترك مى كنيم. مستشاران نظامى ايران كه در سوريه و عراق 
مستقر هستند، به درخواست دولت هاى آن ها و به صورت قانونى در اين كشورها 

حضور دارند.»
دومين موضوع، شفاف سازى بر سر روابط دو جانبه ميان ايران و روسيه بويژه پس 
از خروج آمريكا از برجام بود؛ زيرا ايران مى خواست بداند كه روس ها تا چه ميزان 
حاضرند پاى تعهدات خود بمانند، همان طور كه چينى ها بصراحت اعلام كردند 
كــه با آمريكا همراهى نخواهند كرد. پوتين نيز در اين خصوص جواب مثبتى به 
ايران داده و اعلام كرد كه كشورش آماده است تا 50 ميليارد دلار در بخش نفت 

و گاز ايران سرمايه گذارى كند.
آنچه مســلم است اينكه حضور ايران در ســوريه يكى از راهبردهاى بازدارندگى 
دفاعى اســت و موضوعى اســت كه قابل مذاكره با هيچ كشــورى به جز خود 

دولتمردان سوريه نيست.

وزير خارجه فرانسه:
نبايد به ترامپ اجازه داد تا ثبات اروپا را برهم بزند

مهر: «ژان ايو لودريــان» وزير خارجه 
فرانسه تأكيد كرد كه اروپا اجازه نمى دهد 
كه دونالــد ترامپ رئيس جمهور آمريكا 

اتحادش را برهم بزند.
وى گفت: ترامپ توافق تغيير اقليمى را 
به خطر انداخته است، توافق هسته اى با 
ايران را به خطر انداخته است، ساز و كار 
فعاليت سازمان ملل را به خطر انداخته است و نمى تواند تحمل كند كه اتحادى به 

عنوان اتحاديه اروپا وجود داشته باشد.
به گفته او ترامپ با سياســت هاى اقتصادى كه در قبال اتحاديه اروپا اتخاذ كرده 

كارى مى كند تا ثبات اين اتحاديه به خطر بيفتد.

حوثى در راهپيمايى«فرياد بر سر مستكبرين»
امت اسلام بايد به مقابله با حملات بى سابقه آمريكا 

برخيزد
فارس: رهبر جنبــش انصاراالله يمن به 
مناسبت سالروز برگزارى اولين تظاهرات 
ضداســتكبارى در شهرهاى شمالى اين 
كشور سخنرانى كرد. عبدالملك بدرالدين 
الحوثى، در ابتداى سخنرانى خود گفت: 
تظاهرات «فرياد بر ســر مستكبرين» به 
ابتكار شــهيد «سيد حســين بدرالدين 
الحوثى» در يمن آغاز شــد و فرزندان اين كشــور اين تظاهرات را هر ساله زنده 
نگه مى دارند. او در ارتباط با ضرورت ايستادگى در برابر مستكبران گفت كه امت 
مسلمان بايد با اقدامات و آگاهى خود به مقابله با هيمنه و حملات بى سابقه آمريكا 

برخيزند. 
سيد بدرالدين گفت كه تحركات آمريكا و رژيم صهيونيستى در راستاى سيطره و 
هيمنه بر امت مسلمان است و آن ها نه تنها به دنبال وارد كردن ضربه نظامى به 
مسلمانان هستند بلكه حمله گسترده  و همه جانبه اى در سطوح مختلف شروع 
كرده اند. او اظهار داشــت: «از آنجايى كه ما مسلمانان در منطقه اى راهبردى قرار 

داريم، دشمن به دنبال سيطره نظامى بر منطقه ماست.»
رهبر جنبش انصاراالله ادامه داد: «دشمنان ما در تلاش هستند از نظر سياسى به 
شكل كامل بر ما عرب ها به طور خاص و مسلمانان به طور عام سيطره پيدا كنند».

دليل درگيرى ها در منطقه مسلمانان
سيد بدر الدين الحوثى دليل درگيرى ها و بحران هاى بى شمار در منطقه مسلمانان 
و غرب آسيا را در اين نكته عنوان داشت كه دشمن مستكبر به دنبال تجزيه منطقه 

و پس از آن سيطره بر آن  است.
او به برنامه هاى استكبار جهانى عليه اسلام اشاره كرد و گفت كه دشمنان اسلام 
شــب  و روز تلاش مى كنند كه مبلغانى تربيت كنند كه در خدمت اهداف آن ها 

باشد؛ نمونه اين افراد، «هيئت علماى ارشد عربستان سعودى» است.
رهبر انصاراالله در مورد نقشــه هاى شوم استكبار صهيونيستى و آمريكايى جهت 
تهاجم فرهنگى و سياســى عليه جوامع اســلامى نيز تصريح كرد كه دشمنان 
مى خواهنــد ما را تبديل به بازارى جهت مصــرف كالاهاى خود كنند ولى امت 

مسلمان بايد توليدكننده باشد.
او بر ضرورت استقامت در برابر دشمنان اسلام تأكيد كرد و گفت كه مسلمانان اگر 
در برابر زياده خواهى دشمنان تسليم شوند و امور خود را به آن ها واگذار كنند و تابع 

آن ها شوند، به معناى واقعى كلمه دچار خسران و زيان خواهند شد.
عبدالملك الحوثى به تبانى و هم دستى كشورهاى امارات و عربستان سعودى با 
استكبار آمريكا اشاره كرد و گفت كه «رژيم هاى سعودى و اماراتى هم اكنون دچار 
كمبود بودجه هستند ولى با اين حال صدها ميليارد دلار براى آمريكايى ها خرج 

مى كنند».

آمريكا به دنبال تشكيل سپاه عربى است
او گفــت كه «آمريكا مى خواهد در آينده با ده ها هزار نيرو از كشــورهاى عربى، 

جنگ هاى خود را به راه بيندازد و از آن ها به عنوان پياده نظام استفاده كند».
ســيد بدرالدين الحوثى با بيان اينكه فرد مسلمان نمى تواند مزدور آمريكا و رژيم 
صهيونيستى باشد، تصريح كرد كه اصول و ارزش هاى عظيم دين اسلام به هيچ 

وجه با آنچه آمريكا و اسرائيل به دنبال آن هستند، سازگارى ندارد.
او ادامه داد: «اسلام آمريكايى، سعودى و اماراتى يك مدل و نمونه نفاق است كه 

اسلام در جوهر و مضمون با آن مخالف است».
رهبر جنبش انصاراالله يمن گفت كه مزدوران آمريكا ولو اينكه همانند عربستان 
سعودى، پرچم اسلام را به دست بگيرند، از اصول و ارزش هاى اسلامى عدول كرده 
و با دين اسلام فاصله دارند».  او راه خروج از اوضاع نابسامان كشورهاى اسلامى را 
بازگشت به قرآن به عنوان چشم اندازى عملى دانست كه مسلمان ها را از گمراهى 
حفظ مى كند و تصريح كرد كه اين امر نيازمند آن است كه امت مسلمان در برابر 
هيمنه كامل آمريكا بايستد. سيد بدرالدين الحوثى از هم سويى برخى كشورها و 
رسانه هاى آن ها با استكبار انتقاد كرد و گفت كه در اين زمانه بيشتر رسانه ها به 
دنبال سرزنش كسانى هستند كه مخالف تبعيت از آمريكا و رژيم اسرائيل هستند.
او با اشاره به اينكه نبرد امروز نبرد، نبرد استقلال، آزادى و كرامت است، گفت كه 

هيچ جنايتكارى نمى تواند خود را بر ما تحميل كرده و بر ما سيطره داشته باشد.
سيد حوثى ادامه داد: «ما موافقت كرديم كه سازمان ملل در بندر الحديده، نقش 
نظارتى، فنى و لجستيكى داشته باشــد ولى دشمنان [سعودى و اماراتى] با آن 
مخالفت كردند». او گفت: آنچه جنبش هاى مقاومت در منطقه بدان تكيه كرده 
و عزت و كرامتى كه جمهورى اســلامى ايران دارد در نتيجه اين است كه آن ها 

مسئوليت هاى خود در راه جهاد و فداكارى را بر عهده گرفتند.

فعاليت سازمان ملل را به خطر انداخته است و نمى تواند تحمل كند كه اتحادى به 

الحوثى» در يمن آغاز شــد و فرزندان اين كشــور اين تظاهرات را هر ساله زنده 

اخبار جهان

30 كشته و ده ها زخمى در 
جنايت جديد ائتلاف آمريكا 

العالم:خبرگــزارى ســانا گــزارش داد كه 
جنگنده هاى ائتلاف ســعودى بــا حمله به 
مناطق مسكونى در دو منطقه الباغوز فوقانى 
و السوســه واقع در ريــف البوكمال بيش از 
30 نفر از شهروندان سورى را شهيد و ده ها 
نفر ديگــر را زخمى كردند. ائتلاف آمريكايى 
تاكنون ده ها بار به بهانه حمله به پايگاه هاى 
تروريست ها در سوريه، غيرنظاميان سورى را 

هدف قرار داده است.

آمريكا به دنبال كشاندن 
ونزوئلا و كلمبيا 

به درگيرى نظامى است
النشــره: نيكلاس مــادورو رئيس جمهور 
ونزوئلا از نيروهاى مسلح اين كشور خواست 
كه مراقب طرح فتنه افكنانه واشنگتن براى 

ايجاد اقدامات تحريك آميز مرزى باشند.
وى افــزود: آمريكا به دنبــال ايجاد اقدامات 
تحريــك آميــز در مرز بــا كلمبيــا براى 
كشاندن دو كشور ونزوئلا و كلمبيا به سوى 
درگيرى هاى مسلحانه است. نيروهاى مسلح 

ونزوئلا بايد در آمادگى كامل باشند.
رئيس جمهور ونزوئلا بيــان كرد: گروههاى 
شبه نظامى به مرزها رخنه كرده اند تا اقدام 
به آسيب رساندن به ونزوئلايى ها كنند و به 

دنبال افزايش اقدامات تحريك آميز هستند.
مانوئــل ســانتوس همتــاى  وى خــوان 
كلمبيايى اش را به تدارك سلســله حوادث 
و اقدامات تحريك آميــز نظامى براى ايجاد 

درگيرى مسلحانه ميان دو كشور كرد.

آلمان خواستار خروج سربازان 
آمريكايى از خاك كشورش شد

فارس: نتايج يك نظرسنجى نشان مى دهد 
كه 42 درصد از مــردم، خروج چند ده هزار 
ســرباز آمريكايى از كشورشان را خواستارند.  
آن طور كه واشنگتن تايمز گزارش داده، اين 
نظرسنجى توسط خبرگزارى آلمان (DPA) و 
يك روز پيش از برگزارى نشست اخير سران 
ناتو در بروكســل، انجام گرفته است. گفتنى 
است حدود 35 هزار سرباز آمريكايى در آلمان 

مستقرند.

عربستان سقوط جنگنده خود 
را تأييد كرد

العالم: ائتلاف ضد يمن به رهبرى عربستان 
سعودى خبر سقوط يك فروند جنگنده متعلق 
به خود را در جنوب عربستان سعودى تأييد 
كرد. «تركى المالكى» سخنگوى اين ائتلاف با 
اعلام اين خبر مدعى شد كه جنگنده سعودى 

بر اثر نقص فنى سقوط كرده است.

كشته شدن فرمانده كليدى 
طالبان در «غزنى»

افغانســتان  مهر: رئيس پليس ولايت غزنى 
اعلام كرد كه «ملا نواب احمد حقانى» فرمانده 
مشــهور و كليدى طالبان در اين ولايت همراه 
دو محافظش كشــته شده اســت.  وى افزود: 
اين فرمانده كليــدى طالبان در منطقه «قلعه 
قاضى» واقع در مركز شــهر غزنى كشته شده 
است.  گفته مى شود كه ملا نواب احمد حقانى، 
فرماندهى حمــلات تهاجمــى و جنگ هاى 
چريكى طالبان را در غزنى بر عهده داشته است.
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